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ربیعی: آمریکا را به انزوای 
اخلاقی و محکومیت حقوقی 

کشاندیم

 سخنگوی دولت گفت: نه تنها امنیتی سازی و منزوی کردن ایران توسط آمریکا را ناکام گذاشتیم، بلکه 
در نشست های مجمع عمومی سازمان ملل و دادگاه بین المللی لاهه این کشور را به انزوای اخلاقی و 

محکومیت حقوقی کشاندیم.  

رئیس جمهور با اشاره به ظلم دولت قبلی آمریکا به مردم ایران گفت: در این دو ماه اقدامی از دولت جدید 
آمریکا ندیده ایم.به گزارش ایسنا، حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی ظهر امروز در مراسم افتتاح 

طرح های ملی وزارت نیرو، با تبریک اعیاد شعبانیه و ...
mamlekatonline.ir
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یادداشت 

مصطفی داننده
حداقل اگر نمی توانیم مشــکلی از مشکلات مردم را 
حــل کنیم، رو اعصاب آنهــا راه نرویم. کاش برخی 
می فهمیدند، گاهی حرف نــزدن بهتر از حرف زدن 

است.
 بعــد از اینکه خانم زینب ابوطالبــی لطف کردند و 
گفتند که »اگر کســی اعتقاد نــدارد، جمع کند و از 
ایران بــرود. برود همان جاهایی کــه آن رفاه و آن 
مدل زندگی را دارند.« فــرد دیگری اینبار در قامت 
یک کارشــناس از قاب تلویزیون پیشنهاد عجیبی به 

مردم داد.
او که روانشناس خطابش می کردند گفت:» »گوشت 
نخورید، میوه نخورید و ... سطح انتظارات و توقعات 
را بیارید پایین، حالا اگر یک هفته میوه نخوریم، هیچ 

اتفاقی نمی افتد و ...«
جالب نیست، آن یکی می گوید برو، این یکی می گوید 
نخور! چرا باید اینگونه باشــد؟ مردم مگر چه گناهی 
دارند که باید خود را از نعمت های خدا محروم کنند؟
آن یکی می گفت بروید، این یکی می گوید نخورید!

نمی دانم کســی ایــن مهمان ها را دعــوت می کند. 
نمی دانم سازوکار دعوت از مهمان ها چیست اما این 
را می دانم وقتی آقا و خانم تلویزیون برای مهمان ها 
الک می گذارد و فقط افرادی خاص با ظاهری خاص 
و تفکــرات خاص می توانند به این قاب راه پیدا کنند 

باید هم شاهد اینگونه دُر افشانی ها باشیم.
بله، شرایط اقتصادی به گونه ای هست که بسیاری از 
مردم نمی توانند مثل ۴ سال پیش خود زندگی کنند. 
بســیاری از مردم مجبور شدند خود را از تفریح هایی 
که در گذشته انجام می دادند، محروم کنند. خیلی ها 
خرید پوشــاک و بخشــی از لــوازم زندگی را حذف 
کرده  اند. بخشی چند وقتی است که کتاب نمی خرند 
اما این بدان معنا نیست که به آنها بگوییم چون وضع 

اقتصادی بد است پس نخورید.
به جای آنکه ســر مسئولان کشور داد بزنیم که چرا 
کار را به جایی رســانده اید که مردم توانایی خریدن 
یک میوه ســاده را ندارند، به مــردم توصیه می کنید 

همینی که هست و میوه نخورید.
فرزندان خانواده هایی که خانم مجری به آنها توصیه 
می کند گوشــت نخورند، این روزها چه حسی دارند؟ 
گویا دیگر با دیدن ماشــین گران قیمت یک شمالی 
شهری، دهان شــان باز نمی ماند، بلکه با دیدن یک 

کیلو میوه و گوشت، حس سرخوردگی پیدا می کنند.
آنگونه که از شواهد پیداســت، فاصله طبقاتی دیگر 
فاصله شــمال و جنوب شــهر نیست. یک میوه یک 
وعده گوشت هم بیانگر یک چاه طبقاتی عمیق است.

حداقل اگر نمی توانیم مشــکلی از مشکلات مردم را 
حــل کنیم، رو اعصاب آنهــا راه نرویم. کاش برخی 
می فهمیدند، گاهی حرف نــزدن بهتر از حرف زدن 
اســت. گاهی حرف زدن همه چیز را خراب می کند. 

گاهی سکوت هزار کار نکرده می کند.
روی اعصــاب مردم راه نروید. این یک درخواســت 
عاجزانه از کسانی اســت که به تلویزیون می روند و 

هرچه می خواهند می گویند.
قلــب مــردم درد دارد. آنها در این ایــام هر روز که 
از خواب بیدار می شــوند، خبر بد می شــنوند. برخی 
از ایــن خبرها به خودی خود بــرای بد ماندن حال 
برای صد ســال کفایت می کند اما ما عرض این چند 
سال شنیدیم و دیدیم. حالا این حرف ها، این نظرات 

مشعشع مثل نمکی است که به زخم می پاشند.
در پایــان باید به این نکته اشــاره کــرد که در این 
فاصله افرادی ســراغ مطب و زندگی خصوصی خانم 
دکتر رفته اند و هر چند نمی دانم تا چه حد درســت 
و نادرست اســت اما به هر صورت یادآوری می کند 
مانند قبل نمی توان یک طرفه سخن گفت و داوری 

خواهی شد.

 آن یکی می گفت بروید،
 این یکی می گوید نخورید!

 یک سال و نیم اخیر 
 در وضعیت جنگی 

قرار داشتیم

 مرغداران مرغ های
 بالای 4۵ روز را به بازار 

عرضه کنند

عوارض ۸۶ درصدی بر 
واردات خودرو منجر به گرانی 

می شود

آیا واریز سود سهام عدالت 
 در روز پنج شنبه
 حتمی است؟

فرمانده کل ســپاه با اشــاره به فراگیری بحران 
کرونا گفت: در یک ســال و نیم اخیر درفضای 
جنگ با دشمن به ســر می بردیم و در حالی که 

عالم منتظر زانو زدن ما بود، مدافعان...

وزیر جهاد کشاورزی گفت: تناژ بسیار زیادی از مرغ 
در مرغداری ها وجود دارد و از آنجایی که نگهداری 
از مرغ های بــالای ۴۵ روز در مرغداری ها تخلف 

محسوب می شود، با متخلفان برخورد خواهد شد.

سخنگوی انجمن واردکنندگان خودرو با انتقاد 
از عوارض ۸۶ درصدی بــر واردات گفت: این 
عوارض یک مدلی چیده شــده که ماشین یک 

میلیارد تومانی این بار ۴ میلیارد تومان شود.

با وجود انتشار خبری مبنی بر واریز سود سهام عدالت 
تا روز پنجشنبه )۲۸ اسفندماه(، همچنان نهایی شدن 
این موضوع در هاله ای از ابهام قرار دارد، زیرا بسیاری 

از شرکت های سرمایه پذیر هنوز مبالغ مورد ...
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رایزنی تهران و سئول برای 
گسترش تجارت کالاهای 

بشردوستانه
وزارت امورخارجه کره جنوبی اعلام کرد که تهران 
و سئول در یک نشســت ویدئویی درباره استفاده از 
دارایی های مسدود شده ایران در کره برای گسترش 

تعاملات بشردوستانه مذاکره کردند.

2

 احتمال ثبت نام ۵۰ هزار نفر
 در انتخابات شوراها

تحلیل یک کارشناس بازار اقتصادی درباره سال 14۰۰

 پرسودترین بازار ایران
 در سال آینده کدام بازار است؟

آخوندی: فساد گسترده در شهرداری ها به ساختار حکمرانی برمی گردد 
انتخابات ۱۴۰۰ و مشکلات شهری و محلی به روایت وزیر پیشین راه

یک گزارش حقوقی-فقهی خواندنی

4بیت کوین و ارز دیجیتال می تواند مهریه عروس شود؟
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بهنام صمدی کارشناس بازار سرمایه در پاسخ 
به این پرســش که چه اتفاقی افتاده است که 
روند شاخص کل بورس صعودی شده است به 
خبرنگار خبرآنلاین گفــت: در روزهای پایانی 
سال هستیم و تسویه اعتبارات به پایان رسیده 
اســت و از طرف دیگر فروش اوراق دولتی نیز 
به پایان رسیده اســت چراکه از نظر بودجه به 
ســقف نزدیک شده اند و عملا این دو موضوع 
که باعث خروج نقدینگی از بازار ســرمایه می 

شده است پرونده اش بسته شده است.
وی ادامــه داد: از طرف دیگــر مصوبه بورس 
درخصــوص صندوق هــای درآمــد ثابت که 
براســاس آن هر چقدر صنــدوق های درآمد 

ثابــت بزرگتر می شــوند بایــد ۱۵ درصد از 
داراییشــان را در بازار بورس ســرمایه گذاری 
کنند که ۳ درصد آن باید تا پایان اســفند ماه 
در بازار بورس سرمایه گذاری بشود یک شوک 
مثبت خوب به بازار سرمایه وارد کرد و دوباره 

توانست روند بورس را مثبت کند.
صمدی افزود: این طور نیســت که روند نزولی 
و صعــودی بورس ابدی باشــد بلکه این روند 
دوره ای اســت و صعود و نــزول در چند موج 
انجام می شــود و در حال حاضر ســیکل نزول 
بازار به پایان رســیده است و از نظر تکنیکالی 
باعث می شود تا سرمایه گذاران دست به خرید 

بزننــد و نقدینگی خود را وارد این بازار کنند.

ســخنگوی ستاد انتخابات کشــور گفت: تا پایان وقت ثبت نام 
یعنی تا ســاعت ۲۴، ممکن است تعداد ثبت نام ها به ۴۵ تا ۵۰ 

هزار نفر برسد.
به گزارش خبرنگار مهر، سید اسماعیل موسوی سخنگوی ستاد 
انتخابات کشور در گفتگویی با اشاره به ثبت نام برای انتخابات 
شوراها اظهار کرد: از چهارشنبه هفته گذشته ثبت نام داوطلبان 
انتخابات شــوراها در ۱۳۹۱ شــهر آغاز شد و امروز آخرین روز 

ثبت نام ها است.
موسوی افزود: تا ساعت ۱۷ روز )سه شنبه(، بیش از ۴۱ هزار نفر 
در سراســر کشور برای انتخابات شوراها ثبت نام کردند و انتظار 
داریم تا پایان شــب و در روزهایی که تمدید کردیم، این عدد 

خیلی بیشتر شود.
وی با اشــاره به ترکیب جنســیتی داوطلبان انتخابات شوراها 
گفــت: بیش از ۳۶ هزار و ۲۹۹ مرد معادل ۸۸ درصد و ۴ هزار 
و ۷۷۷ زن معادل ۱۲ درصد در ششمین دوره انتخابات شوراها 

ثبت نام کردند. این نسبت در دوره قبلی هم حاکم بود.
دبیر ســتاد انتخابات کشــور گفت: حــدود ۵۴ درصد مردم با 
مراجعه به فرمانداری ها به صورت حضوری، ۱۴ درصد از طریق 
اپلیکیشن موبایلی، ۱۴ درصد از طریق رایانه های شخصی و ۱۸ 

درصد با مراجعه به دفاتر پیشخوان، ثبت نام کردند.
موســوی با بیان اینکه ۱۳ درصد داوطلبانی که ثبت نام کردند 
سابقه ایثارگری و ۱۵ درصد سابقه عضویت در شوراها را دارند، 
گفــت: ۳ درصد از داوطلبان دیپلم، ۷ درصــد فوق دیپلم، ۵۵ 
درصد کارشناســی، ۳۰ درصد کارشناسی ارشد، ۳ درصد مقطع 

دکتری و ۳ درصد هم تحصیلات حوزوی دارند.
وی افزود: ۸ درصد داوطلبان زیر ۳۰ سال، ۴۱ درصد بین ۳۱ تا 
۴۰ سال، ۳۲ درصد تا ۵۰ سال، ۱۶ درصد تا ۶۰ سال، ۴ درصد 

تا ۷۰ سال و کمتر از نیم درصد بیش از ۷۰ سال سن دارند.
سخنگوی ستاد انتخابات کشور گفت: طبق قانون شوراها سقف 
ســنی برای داوطلبان تعیین نشده اما حداقل سن یک کاندیدا 

باید ۲۵ سال باشد.
موســوی گفت: در شهرهای بیش از ۲۰ هزار نفر جمعیت فوق 
دیپلــم کفایت می کنــد و بالاتر از ۲۰ هزار نفــر جمعیت باید 
لیســانس و بالاتر داشته باشند. کســانی که یک دوره کامل ۴ 
ســاله عضو شورای شهر بودند، از شرط مدرک تحصیلی معاف 

هستند.
وی افــزود: بعد از ثبــت نام داوطلبین، مــا از ۴ مرجع قانونی 
اســتعلام می گیریم ســپس پاســخ اســتعلام ها را در اختیار 
فرمانداران قرار می دهیم تا آنها در جلســات هیئت های اجرایی 

صلاحیت افراد را بررسی می کنند.

ســخنگوی قوه قضاییه از تاییــد حکم پرونده اکبر 
طبــری در دیوان عالی کشــور خبر داد و گفت که 
این مرجع هنوز درباره عیســی شریفی اعلام نظر 

نکرده است.
به گزارش ایســنا، به گزارش ایســنا، غلامحسین 
اســماعیلی در نشســت خبری امروز که بصورت 
آنلاین برگزار شــد، گفت: امیدوارم مردم در ســال 
جدید که آغاز آن با میلاد عالم بشــریت است، این 

سال برای مردم سال گشایش و سال فرج باشد.
وی افزود: ســالی که بر ما گذشت سالی سخت و 
توام با صبر و اســتقامت بود. ســالی سخت از نظر 
وضعیت معیشتی مردم و گرانی های افسار گسیخته 
و تورم بیش ازحد و همراه با دغدغه های کرونایی 
اما در مقابل شــاهد جهاد مقدس مدافعان سلامت 

بودیم.
سخنگوی قوه قضاییه گفت: به استحضار مردم عزیز 
ایران میرسانم که در سال کرونایی و هوشمندسازی 
قوه قضاییه به لطف خدا توانستیم در یکسال جاری 
۴۰ سامانه جدید برای خدمت رسانی هوشمند ایجاد 
کنیم و ۳ میلیــون نفر از مردم  بــه جای مراجعه 
حضوری از سامانه های هوشمند ما بهره گرفتند و 
دو میلیون و ۲۰۰ هزار نفر در سال ۹۹ با مراجعه به 
سامانه های نوبت دهی قضایی توانستند در وقت و 
زمان معین به واحد قضایی مراجعه کنند. همچنین 
ما بیش از یک میلیون گواهی عدم ســوء پیشینه را 
صادر کردیم  و یک میلیون اظهارنظر کارشناســی 
صادر شــد. در سال ۹۹ ، ۲۵ سرویس مکاتبات آنی 
در قوه قضاییه به بهره برداری رســید و کاهش ۱۰ 

درصدی رسیدگی به پرونده ها را شاهد بودیم.
وی ادامه داد: در سال ۹۹ تمام زندان ها به دادرسی 
الکترونیــک مجهز شــدند و ۴۰۰ اتاق سیســتم 
الکترونیــک دایر شــد. با تجهیز ۳ هــزار اتاق در 
واحدهای قضایــی،  ۱۲۰ زندانی را بدون اعزام به 
پرونده هایش رسیدگی کردیم و ۷۰ درصد اعزام و 

بدرقه زندانیان کاهش یافت. 
وی افــزود: در دادنامه صــادره دادگاه تجدیدنظر 
استان که منتهی به صدور  قطعی حکم شده آقای 
علیرضا عامری رییس هیــات مدیره و مدیرعامل 
وقت منطقه آزاد کیش به جرم اخذ رشوه و تبانی در 
معاملات دولتی و سواستفاده از مقام شغل به  یک 
فقره ۴ و نیم سال حبس و یک فقره ۴ سال حبس 
و بعلاوه  ۲ ســال حبس و نیز  یک ســال حبس و 
جزای نقدی و شــلاق و انفصال از مشاغل دولتی 
محکوم شده  که البته مجازات اشد قابل اجراست.

وی افــزود: همچنین خانم لیــلا امیرآبادی وکیل  
دادگســتری به جرم پرداخت رشوه و جعل اسناد و 
اعمال نفوذ و معاونت در تحصیل مال نامشــروع به 
۳ فقره دو ســال حبس و یک فقره یک سال حبس 
محکوم شده است.  در این پرونده متهمان دیگری 
هم محکومیت یافتند که از بیان جزییات معذورم و 

در سایت میزان اعلام می شود.
قطعی شدن ۳۱ سال حبس اکبر طبری

ســخنگوی قوه قضاییه در پاســخ به سوالی درباره 
پرونده طبری گفت: پرونده مهم و ویژه اکبر طبری 
بعد از آنکه با دادرســی عمیق و گسترده در دادسرا 
و دادگاه انجام شد و حکم نهایی صادر شد. شهریور 
ما اعــلام کردیم که بــا تقاضای اعاده دادرســی 
محکومان به دیوانعالی ارسال شد.  در دیوان عالی 
رسیدگی و حکم نهایی قطعی در مورد طبری صادر 
شــده و محکومیت طبری در ارتبــاط با رهبری و 
سردســتگی باند ارتشــا که املاک متعدد و وجوه 
متعددی را بصورت رشوه از اصحاب پرونده ها اخذ 
کرده بودند و در نتیجه محکوم  به ۳۱ ســال حبس 
تعزیری و پرداخت جزای نقدی معادل قیمت اموال 
و وجوه ماخــوده و انفصال دایم از خدمات دولتی و 
استرداد املاک شده بود  توسط دیوان تایید و قطعی 
شده است. ایشان اتهامات متعدد دیگری مانند جعل 
اسناد رسمی و سواستفاده از اسناد و اعمال نفوذ در 
مقامــات و  ۳ فقره اعمال نفوذ و  یک فقره غرض 
ورزی داشت که  تایید شد. در مورد اتهام پولشویی 
برای دیوان عالی  تردیدی پیش امده و دادگاه گفته  
قانون پولشــویی اخیرالتصویب اســت و با توجه به 
قانون جدید این اتهام مورد رســیدگی و رای مجدد 
اســت  ولی در مورد  سایر محکومیت های ایشان 
باید بگویم که  به تایید دیوان  عالی رسیده و لازم 

الاجراست.
اســماعیلی در نشســت خبری  ۲۲ شــهریور ماه 
ســال جاری گفته بود: اکبر طبری بابت تشــکیل 
شبکه چند نفره ارتشــاء با وصف سردستگی و اخذ 
رشوه های متعدد به ۳۱ سال حبس تعزیری و ضبط 
اموال ناشــی از ارتشــاء و انفصال دائم از خدمات 
دولتــی و بیش از ۴۳۰ میلیــارد ریال جزای نقدی 

محکوم شده است.
سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوال ایسنا مبنی 
بر اینکه آیا دیوان عالی کشور درباره پرونده عیسی 
شریفی نظر نداده اســت؟ گفت: دیوان وعده داده 
بود که قبل از پایان ســال جــاری در این پرونده 
رای صــادر کند و  به محض وصــول رای و نظر  
دیوان عالی این اطمینــان را به مردم می دهم که 
نسبت به این پرونده اطلاع رسانی دقیق خواهد شد 
امیدوارم در همین روزهای باقی مانده سال باشد و  
به محض اینکه رای دیوان بدســتمان برسد اطلاع 

رسانی خواهد شد.
اســماعیلی در پاسخ به ســوالی درباره اقداماتی در 
ارتباط بــا اراضی ملی و منابع طبیعی، آزادســازی 
تصرفات حریــم دریاها و تغییر کاربری ها گفت: در 
واحدهای قضایی در دادسرا و دادگاه ها حضور هزار 
شــعبه اختصاصی برای حوزه انفال و منابع طبیعی 
تعیین کردیم. در ســال ۹۹ در این شعب ۱۹ هزار و 
۷۵۵ حکم قضایی صادر شــد و در ارتباط با اراضی 

ملــی و منابع طبیعی ۲۴ هزار و ۱۶۰ هکتار به بیت 
المــال اعاده شــد.  در حوزه آزاد ســازی تصرفات 
حریم دریاها در شمال و جنوب کشور بستر و حریم 
رودخانه ها ۳۹ هزار و ۱۸۵ هکتار از اراضی ساحلی 
آزاد شد و در ارتباط با تغییر کاربری ها در سال ۹۹ 
، ۹  هزار و ۱۰۶ حکم صادر شــد و  ۶ هزار و ۳۸۸ 
هکتــار از اراضی ملی و باغات به وضعیت ســابق 
اعاده شــد و بیش از یک میلیون قلع و قمع توسط 

قوه قضاییه صورت گرفت.
 ۴۸۰ میلیون تومان؛ نرخ دیه قتل غیرعمد در سال 

۱۴۰۰
وی در پاسخ به سوالی درباره مبلغ دیه سال ۱۴۰۰ 
گفت: به موجب قانون در پایان هر ســال باید مبلغ 
دیه توســط قوه قضاییه تعیین و تکلیف شود. این 
موضوع در دو جلسه متوالی روز گذشته و دوشنبه در 
شــورای عالی قوه قضاییه مطرح شد. نهایتاً مصوبه 
ریاســت قوه قضاییه این شد که برای سال ۱۴۰۰ 
نرخ دیه قتل غیرعمد مســلمان ۴۸۰ میلیون تومان 
باشــد و از اول فروردین ســال ۱۴۰۰ لازم الاجرا 

است.
اســماعیلی درباره پرونده های مربوط به مبارزه با 
مفاســد اقتصادی در ســال ۹۹ گفت: در سال ۹۹ 
مبارزه با مفاســد اقتصادی اولویت ما بود و در سال 
گذشــته صرفاً در شــعب ویژه مبارزه با اخلالگران 
اقتصادی در کشــور ۲۰۶ پرونده بررسی شدند که 
۷ متهــم حقوقی هم علاوه بر شــخصیت حقیقی 
داشــتیم.  در تهــران ۱۴۲ نفــر، فــارس ۱۹ نفر، 
خراسان رضوی ۱۵ نفر، قم ۸ نفر، اصفهان ۶ نفر و 

هرمزگان یک نفر و گلستان ۵ نفر محکوم شدند.
سخنگوی قوه قضاییه گفت:  نوع محکومیت های 
صادره به این صورت بود که ۳ نفر در شعب محکوم 
به اعدام، یک نفر محکوم به حبس۳۰ سال و ۸ نفر 
حبس ۲۰ تا ۲۵ ســال و  ۷ نفر به تحمل ۱۵ تا ۲۰ 
ســال حبس، ۳۱ نفر به تحمل حبس از ۱۰ تا ۱۵ 
سال، ۷۲ نفر به تحمل حبس ۵ تا ۱۰ سال، ۵۱ نفر 
انفصال از مشــاغل دولتی، ۶ شرکت حکم انحلال 
و ۴۷ مورد مجازات شــلاق توسط شعب مبازره با 

مفاسد اقتصادی گرفتند.
سخنگوی دســتگاه قضا در پاسخ به سوالی درباره  
گرانی هــای اخیــر در بــازار مرغ گفــت: به همه 
دستگاه ها بویژه ســازمان تعزیرات حکومتی اعلام 
کردیــم که  حاضریم کمک کنیم. در روزهای اخیر 
و هفته جاری دادســتان های ما، معاونین دادستان 
به کمک تعزیــرات حکومتی رفتنــد و مواردی از 
سواستفاده در حوزه توزیع مرغ را کشف و متهمینی 
را دستگیر کردند، پرونده های آنها در حال رسیدگی 

است.
وی ادامه داد: در ســال ۹۹، یک هــزار و دو واحد 
تولیدی بــا اقدامات قــوه قضاییه حیــات به آنها 
برگشــت.  بالغ بر دو هزار واحد صنعتی در دو سال 

اخیر و دوره تحول با پیگیری های قوه قضاییه احیا 
شدند و شــاغلین این مجموعه ها نیز عدد بالایی  

-حدود ده ها هزار نفر - است.
ســخنگوی دستگاه قضا در هشدار به  بانکها گفت: 
اولین مســئولیت نظام بانکی کمک به تولیدگران 
و صنعتگران اســت و تملک بانک نباید به معنای 
تعطیلی واحد تولیدی و کارگران باشــد.  بانک باید 
هماننــد مالک قبلی و بهتر از آنها فعالیت و تولید را 
ادامــه دهد. در صورت قصور بانک با آنها برخورد و 

بازخواست خواهند شد.
وی درباره پرونده  کشــتی ســانچی و ابهام زدایی 
از  این پرونده  گفت: آنچه که مطرح شد یک رای 
غیرقطعی اســت و به هیچ عنوان آرای غیرقطعی 
دادگاه ها قابل اســتناد نیســت و  پرونده به دادگاه 
تجدیدنظــر ارســال شــده و باید دید کــه دادگاه 
تجدیدنظــر که صادر کننده رای قطعی اســت چه 

تصمیمی می گیرد.
وی افزود: رای غیرقطعی دلالت بر زنده بودن  نفت  
کشان  سانچی ندارد و ما به آرای غیرقطعی دادگاه 
ها اســتناد نمی کنیم و ان شاءالله دادگاه تجدیدنظر 

رای نهایی را  صادرخواهد کرد.
اسماعیلی در پاسخ به سوالی درباره تخریب املاک 
کلاک و ارتباطــش با  پرونــده اکبر طبری گفت:   
این پرونده مســتقل بود، اما اکبر طبری در فرآیند 
آن اعمال نفوذ کرده بــود. قبلا رای پرونده  صادر 
شــد و در دوره اخیر تقاضای اعاده دادرســی شد و 
محکومیت آقای نجفــی در رابطه با اراضی کلاک 

تأیید و اراضی به بیت المال اعاده شد.
ســخنگوی قوه قضاییه تصریح کرد: پرونده مجددا 
در کمیسیون ماده ۱۰۰ شهرداری لواسان مطرح شد 
و این کمیسیون رأی به قلع و قمع بناهای احداثی 
صادر کرد و  آنچه به اجرا درآمد، آرای کمیســیون 
ماده ۱۰۰ بود و مجموعــه اراضی کلاک اعاده به 

وضع سابق می شود.
وی با اشــاره به دیدار رئیس قوه قضاییه و مدیران 
واحدهای قضایــی گفت: هم مدیــران واحدهای 
مختلف به ســراغ رئیس قوه قضاییه آمده اند و هر 
سه دســتگاه دردِدل تولیدکنندگان و صنعتگران را 
شــنیده اند و هم در تهران و در تمام استان ها ستاد 
اقتصاد مقاومتی قوه قضاییه با مسئولیت معاون اول 
قوه قضاییه و دبیری دادســتان کل و در اســتان ها 
با مســئولیت و دبیری دادســتان عمومی و انقلاب 
شهرســتان در طول ســال فعال اســت و مدیران 
واحدهای تولیدی می توانند از طریق این ســتادها 
موضوعات خود را پیگیری کنند و علاوه بر آن تلفن 

۱۲۹ در خدمت مردم است.
اسماعیلی افزود: ۱۱ ســفر استانی و یک سفر بین 
المللی در سال ۹۹ انجام شد.  همچنین در سال ۹۹ 
مبارزه با مفاسد اقتصادی کماکان اولویت رسیدگی 

های ما بود.

سخنگوی قوه قضاییه اعلام کرد

۴۸۰ میلیون تومان نرخ دیه قتل غیرعمد در سال ۱۴۰۰

اعتراض مجلس به برخورد 
با اساتید انقلابی در دانشگاه 

صداوسیما
نمایندگان مجلس طــی تذکری کتبی به منصور 
غلامی وزیر علوم، در ۶ مورد نســبت به اقدامات 

رئیس دانشگاه صداوسیما اعتراض کردند.
به گزارش خبرگزاری مهــر، جمعی از نمایندگان 
مجلس شــورای اســلامی در تذکــری به وزیر 
علــوم بــا تاکید بر ضــرورت نظارت بیشــتر بر 
دانشگاه صداوســیما به ویژه درخصوص برخورد 
با دانشجویان و اســاتید منتقد، خواهان بررسی و 
نظارت بیشتر بر عملکرد »شــهاب اسفندیاری« 

رئیس دانشگاه صداوسیما شدند.



روحانی: 

اقدامی از دولت جدید آمریکا ندیده ایم

دریادار سیاری: 
جانبازان بر گردن ما حق دارند

ایران و جهان2

 چهار شنبه 27 اسفند 1399
  سال چهارم  شماره 743

 سخنگوی دولت گفت: نه تنها امنیتی سازی 
و منزوی کردن ایران توسط آمریکا را ناکام 
گذاشــتیم، بلکه در نشســت های مجمع 
عمومی ســازمان ملل و دادگاه بین المللی 
لاهه این کشــور را به انــزوای اخلاقی و 

محکومیت حقوقی کشاندیم.  
 به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا علی ربیعی 
روز سه شــنبه در نشست خبری با تبریک 
میلاد حضــرت امام حســین)ع(، حضرت 
ابوالفضل العباس )ع( و امام سجاد )ع( گفت: 
ما در آســتانه نوروز ۱۴۰۰ بیش از هر دوره 
دیگری نیازمند از خودگذشتگی برای جامعه 
و تلاش برای زیستی مهربانانه و بردباری و 
گذشت برای زندگی بهتر هم وطنانمان و نیز 
حفظ اعتلای وطن هستیم تا بتوانیم زینت 
تمدنی دیرینه باشیم که با اسلام عزیز پیوند 

خورده است.
سخنگوی دولت با بیان اینکه دولت و مردم 
سالی نسبتا سخت را پیش سر گذاشته ایم، 
اظهار کرد: آثــار تحریم و جنگ اقتصادی 
در ســال ۹۸ به اوج خود رســید. دولت به 
نمایندگــی از مردم همه تلاش خود به کار 
بسته اســت تا به رغم ناملایمات داخلی و 
فشــارهای بی حد و حساب خارجی هم به 
فکر امــروز ایرانیان و هــم زندگی فردای 
ایرانیان باشــد. ما واقفیم جنگ اقتصادی و 
همراه شدگی آن با کرونا در سال ۹۹ فشار 
زیادی بر دهــک های پایین اجتماعی وارد 

کرده است.
وی خاطرنشان کرد: امروز می توانیم بگوییم 
همه تلاش بدخواهانی که خواهان فروپاشی 
ایران و تخریب زندگی مــردم بودند رو به 
پایان اســت. در نوروز جدید حتما تحولات 
و سرســبزی جدیدی در پیش روی ماست. 
دولت بــا همه توان در مقابلــه با کرونا در 
حوزه سلامت و در مقابله با جنگ اقتصادی 
در حوزه اقتصاد و رفــاه اجتماعی و نیز در 
سیاست خارجی اقدامات بی شماری سامان 

داده و دنبال کرده است.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری 
با بیان اینکه در سیاســت خارجی در سال 
گذشته موفقیت های بزرگی بدست آوردیم، 
گفت: ما در برابر فشار کم نظیر رژیم سابق 
آمریکا برای امنیتی سازی و منزوی کردن 
ایران، نه تنها آن اهداف را ناکام گذاشــتیم 
بلکه با ایســتادگی و اصرار بر دیپلماســی 
به جــای بحــران آفرینی، آمریــکا را در 
نشست های مجمع عمومی و شورای امنیت 
ســازمان ملل متحد و در دادگاه بین المللی 
لاهه به انزوای اخلاقی و محکومیت حقوقی 

کشاندیم.
 وی تصریح کرد: صدای ما برای فراخواندن 
همه کشورهای منطقه به صلح و دوستی و 
حل اختلافات به شیوه دوستانه هرگز قطع 

نشد.
ربیعی افزود: اجازه ندادیم خواســت و اراده 
ثبــات آفرین و خیرخواهانــه ما برای همه 
کشــورهای منطقه تحت تاثیــر هیاهوی 
توخالی آمریکا و همدستانش در اتهام زنی 
واهی علیه مــا قرار بگیرد. تجــارت ما با 
کشورهای همســایه به رغم تحریم ها در 
سطح خوبی پیش رفت و همچنان مصمم 
هســتیم که مرزهای تجارت و رفت و آمد 

همســایگی را به اتصال جغرافیایی امن و 
پرسود برای همه ملت های منطقه تبدیل 

کنیم.
سخنگوی دولت اضافه کرد: اطمینان داریم 
که در ماه های نزدیک آینده، دولت آمریکا 
چاره ای جز تن دادن به روند صلح جهانی و 
پایان دادن به ظلم ایران نداشته و زمستان 
برجام به پایان خواهد رسید و فصل تازه ای از 
تعامل با جهان که رضایت و امنیت اقتصادی 
بیشتری برای مردم ما و البته همه ملت های 

منطقه فراهم می کند آغاز خواهد شد.
 وی درعین حال گفــت: هیچ یک از اینها 
بدســت نمی آمد اگر دولت در هفت سال 
گذشــته در برابــر تحریک هــای خارجی 
و توهین هــای داخلی شــکیبا نمی بود و 
اســتراتژی تعامل ســازنده با جهان متعهد 
نمی ماند و اگر به این صبوری و تعهد ادامه 

ندهیم، این دستاوردها حفظ نخواهند شد
 ربیعی در بخش دیگری از نشســت خبری 
درخصوص اقدامات دولت در حوزه سلامت 
گفت: در حوزه سلامت؛ طرح تحول سلامت 
بزرگترین پروژه دولت بود که از سال ۹۳ آغاز 
شــد. این طرح موج کاهش خروج از جیب 
بیمار و جلوگیری فرو افتادن افراد به خاطر 

بیماری در تله فقر شد.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری 
اظهار کرد: طی۷ ســال گذشــته ۳۶  هزار 
تخت جدید بیمارســتانی اضافه شده و ۴۰ 
درصد تخت های بیمارستانی به طور کامل 
مورد بازســازی قرار گرفته اســت و تعداد 
تخت های آی ســی یو بیش از ۲ برابر شده 

است.
 وی ادامه داد: امروز بیماران کرونایی حداکثر 
۱۰ درصــد هزینه را پرداخت می کنند و اگر 
بیمه روستایی داشته باشند،   ۵ درصد هزینه 
ها را می دهند. علاوه بر این در مقابله با کرونا 
در مدت زمان بسیار کمی تولیدات ماسک و 

ونتیلاتور به صادرات رسید.
ســخنگوی دولت با بیان اینکه کشورهای 
توسعه یافته ۴ کانون تولید واکسن مراحل 
موفقیت آمیزی را پیش سر گذاشتند، گفت: 
یادمان باشــد که در فروردین و اسفند سال 
گذشــته چه وضعیت روانی در جامعه حاکم 
بود و چگونه اخبار جعلــی، کرونا را عاملی 
برای تخریب دولت ایران قرار داده بود.  ما 
با وجود تحریم گذاری موفق در مقایســه با 
سایر کشــورها از کنترل ویروس داشته ایم 
و نوید می دهیم که واکسیناسیون در اوایل 

سال آینده به ثمر خواهد نشست.

ربیعــی در بخش دیگری از این نشســت 
با تشــریح اقدامات دولت در حوزه اقتصاد 
گفت: در حوزه توســعه انسانی و اقتصادی 
به رغم همه فشارها، کمبودها، نابسامانی ها 
و بهم خــوردن تعادل و قصد اصلی آمریکا 
برای فروپاشــاندن این حــوزه ها دولت به 

موفقیت های قابل توجهی دست یافت.
وی افزود: ما در اولین گام زیرســاخت های 
فضای مجازی را گسترش دادیم و با تلاش 
زیادی به حفاظت از این حوزه نیز پرداختیم 
و امــروز می توانیم بگوییــم مفهوم دولت 
الکترونیک محقق شده و تحولات عظیمی 
چه در حوزه اداری و چه کسب و کار در این 

حوزه پدید امده است.
 دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری 
با بیان اینکه امروز حدود یک میلیون شغل 
فقط در یک شــبکه اجتماعی ایجاد شــده 
است، گفت: براســاس اهداف برنامه ششم 
توسعه باید ۸۰ درصد روستاهای بالای ۲۰ 
هزار خانوار به اینترنت متصل می شد که با 
توجه به شرایط کرونا به ۹۶ درصد رسیده و 
در حال حاضر بشاگرد و روستاهای سیستان 
و بلوچســتان اینترنت دارند و تا پایان این 

دولت نیز صد درصد خواهد شد.
ســخنگوی دولــت یادآورشــد: بــه رغم 
سختی های مالی که دولت دارد امروز بیش 
از ۴ میلیون طلبه، دانشجو و اساتید و حدود 
یک میلیون دانش آموز از بسته های اینترنت 

رایگان استفاده می کنند.
ربیعی با اشاره به گزارش اخیر بانک مرکزی 
درخصوص شــاخص های اقتصادی گفت: 
بنابــر گــزارش بانک مرکــزی در بخش 
کشاورزی ۴.۶ درصد، در بخش نفت ۳.۲، در 
بخش صنایع و معادن ۶ درصد مثبت شده 
ایم. در بخش خدمات به علت شیوع ویروس 
کرونا و تعطیلی های اجباری و تاثیر مستقیم 
آن بر اقتصاد  خدمات در سال ۹۸ دارای رشد 
منفی زیادی بودیم و با سیاست های اعمالی 
به تدریج در فصل اول سال ۹۹ رکود منفی 

به ۱.۹ درصد رسید.
وی یادآورشد: با برنامه ریزی های حمایتی 
برای بخــش خدمات بتدریج در این بخش 
نیز وضعیت بهتری پیدا کردیم و با مقداری 
بهبود در فصل دوم و سوم نهایتا منفی ۰.۳ 

درصد هستیم.
در مجموع ۹ ماهه تولید ناخالص داخلی با 
نفت ۲.۲ درصد رشــد و بدون نفت نیز ۱.۱ 
درصد مثبت شده ایم. این در حالی است که 
در ۱۵ سال گذشته قبل از تحریم میانگین 

درآمد ارزی ۴۵ میلیارد دلار بوده و امسال ما 
۱۰ درصد آن درامد ارزی داشته ایم.

ربیعی با بیان اینکه هدف اصلی تحریم قرار 
دادن ایران در دو راهی گرســنگی کشیدن 
مردم و تبدیل جامعه به یک دولت پلیســی 
بود، گفت: ما اجازه ندادیم هیچ کدام از این 
دو سناریو محقق شــود. ما تلاش کردیم 
نتایج و اثــرات تحریم بر زندگی مردم را تا 
جایی که ممکن اســت از آنها دور کنیم و 
برای کاهش آزادی های سیاســی و مدنی 

مردم ایستادگی کردیم.
وی بــا اشــاره بــه اقدامات دولــت برای 
حفظ زندگی مردم گفــت: در مورد حقوق 
بازنشستگان و همسان ســازی حقوق آنها 
بــه رغم مخالفت هایی که در داخل صورت 
می گرفت اقدام عملی انجام دادیم و شــاید 
لبخندی هر چند کوچک بر لبان بازنشستگان 
نشــادیم و همین جا به بازنشستگان تامین 
اجتماعی نیز وعده می دهم همسان ســازی 
آنها در ماه های باقی مانده دولت با تمام توان 

دنبال خواهد شد.
سخنگوی دولت اظهار کرد: سیاست پیشی 
دادن مزد بر تورم که در ۸ سال گذشته آغاز 
شــده بود ادامه یافت، با عذرخواهی از عدم 
شرایط افزایش بیشتر، برای حفظ بنگاه ها و 

توان تولید در این جهت حرکت کردیم.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری 
با بیان اینکه امروز هیچ ایرانی نیســت که 
بخواهد و دفترچه درمانی نداشــته باشــد، 
 گفــت: امروز حدود ۳ میلیون روســتایی از 
بیمه تامین اجتماعی روســتایی و عشــایر 
استفاده می کنند. علاوه بر این سهم اشتغال 
روستاها  از ۳ درصد به ۲۹ درصد رسید و به 
گواه دســتگاه های نظارتی بیش از ۲۰ هزار 
میلیارد تومان بدون کمترین ریخت و پاش 

برای اشتغال روستاها هزینه شد.
وی گفت: در حوزه مددجویان با یک نظریه 
مشــخص توانمندســازی از سیاست رفاه 
صدقه ای و جبرانی عبور کردیم و علاوه بر 
افزایش مستمری ها برنامه توانمند کردن آنها 
را دنبال کردیم که فعالیت دو نهاد حمایتی 
بزرگ ما کمیته امداد امــام خمینی )ره( و 
ســازمان بهزیستی و میزان ایجاد اشتغال و 

خروج از مددجویی گواه این مدعاست.
سخنگوی دولت اضافه کرد: در حوزه مبارزه 
بــا معلولیت، ۳ غربالگری بزرگ و بی نظیر 
شنوایی، بینایی و ژنتیک را دنبال کردیم که 
در برخی از آنها بالای ۹۰ درصد موفقیت به 

دست آوردیم.
وی با اشــاره به افزایش مهارت آموزی در 
مناطق محروم و روستایی گفت: یک برنامه 
مهم دولــت مبارزه با بازماندگی از تحصیل 
بوده اســت، امروز می توانم با صدای بلند 
بگویم هر ایرانی که به مدرســه نرفته بود، 
دارای یک پرونده با بررسی احوال شخصی 
وعللی آن بوده و برای رفع بازماندگی تلاشی 
نزدیک به صــد درصــد موفقیت صورت 

پذیرفته است.
ربیعی ادامــه داد: در زمینــه فرصت های 
اجتماعی برابر نیــز تلاش کردیم با نظریه 
توانمندسازی گروه های هدفی همچون زنان 
سرپرســت خانوار را مورد توجه قرار دهیم. 
بیش از ۲۰۰ هزار نفــر  از این افراد دارای 

بیمه تامین اجتماعی شدند.
ســخنگوی دولت با اشــاره به برنامه های 
هدفدار دولت بــرای خانوارهای دو معلول 
بــه بالا و مددجویــان و ایثارگران گفت: با 
وجود همه تحریم ها میانگین اشتغال کشور 
در این ســال ها۵۵۱ هزار بوده است. البته با 
توجه به ورودی های بــازارکار ما این اندازه 
کفایت مواجه با بیکاری گسترده را نداشت 
اما در مقایسه با کشــورهای دیگر با وجود 
تحریم هایی که ما داشتیم دارای عدد قابل 

قبولی هستیم.
ســخنگوی دولت گفت: بنا نــدارم در این 
تریبون به نگاه های ســطحی که در این 
زمینــه وجود دارد، اشــاره کنــم. موضوع 
پرداختــن بــه اعتیاد، خودکشــی، طلاق، 
خشونت علیه زنان و کودکان، همسرآزاری، 
کــودک آزاری و ســالمندآزاری از کارهای 
مهم در این حوزه است و گسترش اورژانس 
اجتماعی دستاورد بزرگ کشور بوده است.  

ربیعی افزود: هم اکنون ۳۶۰ مرکز اورژانس 
اجتماعی و ۲۵۶ پایگاه خدمات اجتماعی و 
۳۱ مرکز خط تلفن ۱۲۳ در کشور با تلاش 
مددکاران اجتماعی و روانشناســان و سایر 
نیروهای متخصــص اورژانس اجتماعی در 

سراسر کشور فعالیت می کنند.
وی اظهار داشت: حمایت از نهادهای مدنی 
برنامه بزرگ دولت بوده اســت ما امروز ۲۲ 
هزار سازمان مردم نهاد داریم. فقط در حوزه 
گروه های هدف اجتماعی از چهار هزار ۵۰۰ 
به بیش از ۹ هزار طی ۷ ســال رسیده ایم 
علاوه بر این، تلاش بــرای امنیتی زدایی 
کــردن این عرصه و تســهیل گری برای 

گسترش تسهیلات صورت گرفت.
ســخنگوی دولت خاطر نشــان کــرد: با 
اطمینان می گویم سال ۱۴۰۰ سال پساکرونا 
و پســا تحریم است به این معنا هر چند که 
تحریم ها و کرونا به پایان خود نرسیده اند اما 

در نقطه حضیض قرار گرفته اند.
ربیعــی تاکیــد کــرد: دولت بــرای زلزله 
سی ســخت علاوه بر تخصیص اعتبارات 
قبلی برای ساخت و بازسازی مسکن به زلزله 
زدگان اختصاص داده بود، در این جلسه بار 
دیگر ۱۰۰ میلیارد ریال اعتبار برای بازسازی 
تاسیسات عمومی آسیب دیده اختصاص داد.
وی تصریح کرد: در مصوبه دیگری، گام اول 
اقدام برای عضویــت در اتحادیه اقتصادی 
اورســیا، با موافقت برای عضویت ایران در 
این اتحادیه به عنــوان عضو ناظر موافقت 
کــرد وزارت امور خارجه نیز مجاز شــد به 
عنــوان عضو ناظر در اتحادیه حضور یابد و 
بررسی های لازم در راستای منافع و مصالح 
کشور و در صورت لازم عضویت در اتحادیه 

یاد شده به عمل آورد.
سخنگوی دولت ادامه داد: اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا، یکی از مظاهر نهادی عصر بازخیزی 
آسیا اســت. ایران در میانه کریدور غرب به 
شــرق و در نقطه اتصال شــمال به جنوب 
اورســیا نقش چشم ناپوشیدنی در این دوره 
دارد. همانطــور که هر طــرح اقتصادی و 
امنیتی در اورســیا نمی تواند از ایران چشم 
پوشــی کند، ایران هم قصد ندارد از قافله 
توسعه اورسیا عقب بماند، بنابراین این یکی 

از گام های پیوستن به قطار آسیا است.

رایزنی تهران و سئول برای 
گسترش تجارت کالاهای 

بشردوستانه

وزارت امورخارجــه کره جنوبی اعــلام کرد که تهران 
و ســئول در یک نشســت ویدئویی درباره استفاده از 
دارایی های مسدود شــده ایران در کره برای گسترش 

تعاملات بشردوستانه مذاکره کردند.
به گزارش ایســنا، به نقل از خبرگزاری یونهاپ، وزارت 
امورخارجه کره جنوبی اعلام کرد: در گفت وگویی که به 
صورت ویدئو کنفرانس برگزار شد، تهران و سئول درباره 
راه هایی برای گســترش تجارت کالاهای بشردوستانه 
همچون دارو، تجهیزات پزشــکی و آمبولانسی رایزنی 

کرده اند.
بنابر اعــلام وزارت امورخارجه کره، دو طرف همچنین 
درباره مشکلات موجود بر سر راه تلاش هایشان برای 

گسترش این گونه تعاملات گفت وگو کرده اند.
به گــزارش یونهاپ، این ســری رایزنی ها که نهمین 
جلسه آن امروز برگزار شد، در حالی انجام می شود که 
دولت جدید آمریکا علی رغم وعده هایش برای بازگشت 
به توافق هسته ای تمایلی به کاهش تحریم های وضع 
شده علیه ایران و آزاد شدن دارایی های مسدود شده این 

کشور در کره جنوبی ندارد.
وزارت امورخارجه کره جنوبی خرداد ماه سال جاری یک 
تیم میان  ســازمانی را برای کمک به گسترش تجارت 

کالاهای بشردوستانه این کشور با ایران راه اندازی کرد.
ایــن خبرگزاری کره ای افزود: پس از آخرین جلســات 
کاری این تیم، ســئول حدود ۲۰ کالای بشردوستانه از 
جمله واکســن آنفولانزا و دستگاه های اندازه گیری قند 

خون را )به ایران( صادر کرده است.

فاصله دولتمردان با مردم زیاد 
است

دبیر مجمع تشــخیص مصلحت نظــام از راه اندازی 
ســامانه مردم یار خبر داد و گفت: بنده رئیس جمهور 
شــوم یا هر فرد دیگری، این سامانه را در اختیارش 

قرار می دهیم.
به گزارش خبرنگار مهر، محسن رضایی دبیر مجمع 
تشخیص مصلحت نظام در نشست خبری اظهار کرد: 
گام دوم انقلاب ســر آغاز تحولاتی در انقلاب است 
از مهمترین تحولات باید یکی شــدن دولت و ملت، 
یکی شدن همه گروه ها و احزاب باشد زیرا باید بسیج 

عمومی برای حل مشکلات ایجاد شود.
وی ادامه داد: باید تحولاتی در همه عرصه ها رخ دهد 

لذا باید ابتکاراتی برای اداره کشور ارائه کنیم.
رضایی اظهار داشت: بخش های »سامانه مردم یار« 
عبارتنــد از بخش ارتبــاط مردم با دولــت که افراد 
می توانند مشــکلات خود را بیان کنند. در این بخش 

راهکارهای مردم هم بیان می شود.
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام ادامه داد: بخش 
دوم بانک، مدیران فردا است. از طریق سیستم های 
مرســوم نمی توان قهرمانان ملی را پیدا کرد. از این 
طریــق می تــوان مدیران و افراد شــاخص را از دل 
روســتاها پیدا کرد. ما امروز ۱۰ هزار مدیر برای اداره 

کشور نیاز داریم.
رضایی گفت: بخش ســوم )جمع ســپاری( است؛ از 
طریق این ســایت اعلام می کنیم افراد پیشــنهادات 

خود را برای حل مشکلات ارائه دهند.
دبیر مجمع تشــخیص مصلحت نظام اظهار داشت: 
بخش چهارم کابینه مردم اســت، مــردم باید افراد 
را پیشــنهاد دهنــد، تکرار الگــوی گام اول انقلاب 
در انتخابات قابل ادامه نیســت. بایــد الگوی جدید 

رئیس جمهور، کابینه و برنامه اجرا شود.
وی گفت: بنده رئیس جمهور شوم یا هر فرد دیگری، 

این سامانه را در اختیارش قرار می دهیم.
دبیر مجمع تشخیص در مورد مشکلات معیشتی در 
آستانه سال نو گفت: دولت کام ملت ایران را نزدیک 
عید نوروز شیرین کند و از اتاق های در بسته بیرون 
بیاید. دولتمردان در فاصله دوری از زندگی مردم قرار 
دارنــد. اگر دولتمردان نیز در صــف مرغ حضور پیدا 

کنند این مشکلات حل می شود.
رضایی در مــورد وحدت اصولگرایــان در انتخابات 
ریاســت جمهوری گفت: قبل و بعــد از انتخابات به 
وحدت نیاز داریم، کشــور از ناکارآمدی و فساد رنج 
می برد و باید فساد ریشه کن شود. اگر دولت تشکیل 
دهیم اجازه نمی دهیم فســاد شکل بگیرد. دولت باید 

سازمان بازرسی داشته باشد.
وی ادامه داد: ۱۰ ســال فرصــت داریم که قدرت از 
نسل اول و دوم به نسل سوم و چهارم منتقل شود که 
فرصت کمی اســت. جوان های ۶۰ ساله مثل قاسم 
ســلیمانی و جوان های ۳۰ تا ۴۰ ساله باید به دولت 

جدید وارد شوند.
دبیر مجمع در مورد تعدد نامزدهای ریاست جمهوری 
جناح اصولگرا گفت: تعداد زیاد کاندیداها هیچ اشکالی 
ندارد. نگران تعدد کاندیداها نیستم بلکه نگران میزان 

حضور مردم هستم.
وی ادامــه ااد: از وزارت کشــور می خواهم ثبت نام 

انتخابات شوراها را ۷۲ ساعت تمدید کند.
رضایی در مورد بررســی لوایــح FATF در مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام گفت: برای بررسی لوایح 

چهارگانه هنوز منتظر پاسخ های دولت هستیم.

یک سال و نیم اخیر در 
وضعیت جنگی قرار داشتیم

فرمانده کل سپاه با اشاره به فراگیری بحران کرونا 
گفت: در یک ســال و نیم اخیــر درفضای جنگ با 
دشمن به ســر می بردیم و در حالی که عالم منتظر 
زانو زدن ما بود، مدافعان سلامت کشور بیرق افتخار 

برپا کرند.
به گزارش خبرگزاری مهر، سرلشکر حسین سلامی 
فرمانده کل ســپاه در آئین تجلیل از نخبگان علمی 
و مدافعان ســلامت دانشگاه علوم پزشکی بقیه الله 
)عج( و رونمایی از کیت های تشخیص سریع کرونا 
که در ســالن همایش های صدرا برگزار شد، اظهار 
داشت: مجاهدان فداکار عرصه سلامت در سپاه در 
یک درخشش استثنایی در دو سال اخیر، آفرینش گر 
حماسه های بزرگ برای نظام و سپاه بودند؛ در واقع 
این شجره طیبه ای که با عنوان »سپاه« می شناسید، 

ریشه در واقعه عاشورا دارد.
وی خطــاب به مدافعان ســلامت گفت: ســیمای 
جاودانه و پایداری از این امت به یادگار گذاشــتید، 
مشعل های امید را در خانه های زیادی روشن کردید 
و قلب های افسرده زیادی را بهجت بخشیدید؛ این 
ایستادگی شــما قوت قلب بود؛ چون ما در این یک 
سال و نیم اخیر که در فضای جنگ با دشمن به سر 
می بردیم، ثبات قدم شما قوت قلب به ما می بخشید 
زیرا در شــدیدترین بیماری عالم ایستادگی کردید؛ 
در حالــی که عالم منتظر زانو زدن ما بود تا ما را به 
ناتوانی اداره جامعه متهم کند، اما در این شــرایط، 

شما بیرق افتخار برپا کردید.
فرمانده کل سپاه با تأکید بر اینکه نجات یک انسان 
نجات یک جامعه محســوب شــود، افزود: دانشگاه 
بقیةالله برِند جمهوری اســلامی اســت، به همین 
علت این دانشگاه باید متناسب با این عنوان حرکت 
کند؛ یعنی پیشــرفته ترین، مولدترین و پرجاذبه ترین 

دانشگاه باشد.
سرلشکر سلامی تأکید کرد: دانشگاه علوم پزشکی 
ما نباید فقط مصرف کننده علوم دیگران باشد، بلکه 
این دانشــگاه باید مولد دانش هم باشد و مرزهای 
دانش را به جلو ببرد؛ زیرا دانش پزشــکی به لحظه 
در حال تغییر و نو شــدن اســت؛ امروز درمان های 
ماکروســکوپی به میکروســکوپی در حــال تغییر 
وضعیت دادن اســت؛ لذا در این رابطه باید جلودار 

باشیم.
وی ادامه داد: برای پیشرفت هر آنچه نیاز است، اعم 
از انواع ابزار و تکنیک های بشــر و حتی نبوغ را باید 
بکار بگیریم؛ اینجا باید میدان دار پیشرفت های جدید 
باشد و ســکون معنی ندارد؛ در اینجا هزینه کردن 
اســراف نیست؛ زیرا بیمارســتان بقیةالله امید مردم 
محسوب می شود و به نقطه جاذبه تبدیل شده است.

فرمانده کل سپاه خاطرنشــان کرد: اینکه امروز در 
خط مقدم مقابله با کرونا قرار دارید، بسیار ارزشمند 
و مهم اســت؛ چون این ایستادگی شما از حضور ما 
در خــط مقدم جبهه ها خطرناک تر اســت؛ موفقیت 
شــما در جبهه مقابله با کرونا به واسطه انسان های 
ارزشــمندی است که در بیمارستان بقیه الله فعالیت 
می کنند؛ پس باید قدر این انســان ها را دانست و از 

آن ها محافظت کرد.

وزارت دفاع برای پدافند 
زیستی، شیمیایی و هسته ای 

آمادگی لازم دارد
وزارت دفــاع برای پدافند زیســتی، شــیمیایی و 

هسته ای آمادگی لازم دارد
وزیر دفاع حوزه زیســتی را یکی از حوزه های نبرد 
دانســت و گفت: امروز جهان بــا یک همه گیری 
و پاندمی روبروســت و وزارت دفــاع برای پدافند 
زیســتی، شــیمیایی و هســته ای از آمادگی لازم 

برخوردار است.
بــه گزارش خبرگــزاری مهر، امیــر حاتمی وزیر 
دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح در مراســم 
رونمایی از واکســن »فخرا« و همچنین فاز اول 
کارآزمایــی بالینی تزریق این واکســن به فرزند 
دانشــمند شهید محســن فخری زاده که با حضور 
ســعید نمکی وزیر بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشــکی برگزار شــد، ضمن تبریک ایام ولادت 
امام حســین )علیه السلام( و روز پاسدار و حضرت 
ابوالفضل العباس )علیه السلام( و روز جانباز گفت: 
از همه دســت اندرکاران، شرکت های دانش بنیان 
و همــکاران وزارت دفاع و ســازمان غــذا و دارو 
که برای این کار زحمت کشــیدند تقدیر و تشکر 

می کنم.
وی تصریح کرد: در دنیایــی زندگی می کنیم که 
دشمنان بشریت از هر وسیله ای خلاف آنچه ادعا 
می کنند برای جنگ استفاده می کنند. ما در جنگ 
تحمیلی هشت ســاله در مقابل همه تجهیزات و 
تســلیحات دنیای شــرق و غرب مقاومت کردیم 
و در این راه نیز شــهدا و جانبازانی تقدیم شــد و 
متوجه شــدیم که باید قوی باشیم وگرنه نه تنها 
هیچ کسی به مردم ما رحم نخواهد کرد بلکه مورد 

ظلم جنایتکارانه قرار می گیریم.
وزیــر دفاع با بیان اینکه امروز از روزهایی اســت 
که مدعیان حقوق بشــر سلاح های شیمیایی را در 
اختیار جنایتکاری به نام صــدام قرار دادند گفت: 
صدام در چنین روزهایی از ســلاح شیمیایی علیه 
ملت و رزمندگان ما و ملت خود در حلبچه استفاده 
کرد و بالغ بر ۱۰۰ هزار نفر شهید و جانباز با سلاح 
شــیمیایی به ملت های ایران و عراق تحمیل شد، 

در واقع این دنیای واقعی ماست.

اخباراخبار

ربیعی: آمریکا را به انزوای اخلاقی و محکومیت حقوقی کشاندیم
در نشست خبری مطرح شد؛

رئیس جمهور با اشــاره به ظلم دولت قبلی 
آمریکا به مردم ایران گفــت: در این دو ماه 

اقدامی از دولت جدید آمریکا ندیده ایم.
به گزارش ایسنا، حجت الاسلام والمسلمین 
حســن روحانی ظهر امروز در مراسم افتتاح 
طــرح های ملی وزارت نیرو، با تبریک اعیاد 
شعبانیه و تشــکر از وزارت نیرو بابت افتتاح 
طرح های مهم اظهار کرد: ما در سال بسیار 
ســخت کرونا و جنگ اقتصادی توانســتیم 
جهش تولیــد را در مقام عمل محقق کنیم.  
وزارت نیرو در این زمینه تلاش بسیاری انجام 
داد و رهبر معظم انقلاب کتبا و شفاها از این 
وزارت خانه تشــکر کرده اند. من هم از وزیر 
، مدیران و مهندســان و طراحان و مجریان 

وزارت نیرو تشکر می کنم.

وی ادامه داد: امســال ۳۰۷ طــرح و پروژه 
وزارت نیــرو با رقم ۸۱ هــزار میلیارد تومان 
افتتاح شد و طرح های دیگری هم در دست 

اجرا است.
روحانی خاطرنشان کرد: از سایر وزرا هم بابت 
طرح های بســیار مهمی که افتتاح کردند، 
تشــکر می کنم. دیروز من خدمت رهبری 
بودم و ایشان از طرح آبرسانی به شرق کشور 
رضایت داشتند. که آب به سیرجان، اردکان و 
یزد رسیده است، در این طرح قرار است آب به 
اصفهان ، خراسان جنوبی و مشهد و سیستان 
وبلوچستان هم برسد.برخی از این افتتاح هایی 
که انجام شد در تاریخ ایران بی نظیر و برخی 

هم در تاریخ ایران جهشی بود.
روحانی با بیان اینکه امســال ســال بسیار 

ســختی بود و من متوجه هستم مردم با چه 
مشکلاتی مواجه بودند، گفت: برای کسب و 
کار و سفر  و تحصیل مشکلات زیادی وجود 
داشت.اقدام تروریســیتی آمریکا از سه سال 
پیش علیه ملت ایران آغاز شــد و هنوز هم 
ادامــه دارد. آنها منابع مالی ما را قفل کردند 
، صادرات را دچار مشــکل کردند و حتی ما 
برای خرید واکسن هم دچار مشکلات زیادی 
شدیم.رییس جمهور ادامه داد: دولت جنایتکار 
آمریــکا ظلم بزرگی علیه ملت ما انجام داد . 
دولت فعلی هم که می گوید دولت قبل اشتباه 
کرده است ، اقدامی برای جبران انجام نداده  
و ما دراین دو ماه چیزی از دولت جدید آمریکا 
ندیدیــم. آنها باید در مقام عمل کاری انجام 

دهند.

 رئیس جمهور تاکید کرد: اقدام دولت آمریکا 
به نفع تعهدات بین المللی سازمان های بین 
المللی ، مردم منطقه و ایران است و امیدوارم 

آنها به مسیر عقلانیت و قانون بازگردند.
رئیس جمهور در بخش دیگری از ســخنان 
خود با بیان این که امسال طرح های بسیار 
بزرگــی را افتتاح کردیم خاطر نشــان کرد: 
جلســه امروز جلســه امروز ۵۸ امین جلسه 
افتتاح هاست و جلسه بعدی ۵ فروردین سال 
بعد اســت. و ما تا هفته آخر دولت افتتاح ها 
را ادامه می دهیم. خیلی خوشحالم امسال با 
نظم و ترتیب خاصی افتتاح ها انجام شد که 
این افتتاح ها برای مردم موجب خوشحالی و 
به دشمن ضربه بسیار بزرگی بود. و نشان داد 

ملت ما زنده اند.

وی همچنیــن گفت: طرح هــای امروز با 
ســرمایه گذاری ۱۴۰ هزار میلیــارد تومان 
افتتاح شد فقط با افتتاح طرح فاضلاب تهران 
بیش از ۲ میلیون نفر منتفع می شوند. یکی 
از افتخارات ما این اســت که که هر ماه یک 
تصفیه خانه فاضلاب، هر دو ماه یک تصفیه 
خانه آب، و هر یک ماه و چند روز یک ســد 
بزرگ افتتاح کردیم. امروز مردم شاهد افتتاح 
نیروگاه سیکل ترکیبی و تصفیه خانه های آب 

و فاضلاب در استانهای مختلف بودند.
روحانی در پایان گفت: ان شاء الله تا آخرین 
ســاعاتی که وظیفه خدمت به مردم ایران را 
داریــم این فعالیت هــا را ادامه می دهیم و 
ان شــاء الله خدمت گذاران بعدی مسیر این 

خدمات را ادامه خواهند داد.

 معاون هماهنگ کننــده ارتش گفت: جانبازی افتخار 
بزرگی است و در هیچ جای دنیا کسی پیدا نمی شود که 
به اندازه شــهداء و جانبازان به کشورشان خدمت کرده 

باشد و این عزیزان برگردن همه ما حق دارند.
به گزارش ایرنا از روابط عمومی ارتش، دریادار حبیب الله 
سیاری روز سه شنبه در مراسم تجلیل از جانبازان ستاد 
ارتش، ضمن تبریک اعیاد شعبانیه و ولادت سراسر نور 
امام حسین)ع(، حضرت عباس)ع(، امام سجاد)ع( و روز 
جانبــاز، گفت: ایثارگران و جانبازان در خط رهبرشــان 
حرکت کردند و با تبعیت از سپهســالار دشت کربلا تا 

پای جان جنگیدند و با تقدیم بخشــی از وجودشان در 
ایــن راه به فیض جانبازی نایل آمدند.معاون هماهنگ 
کننــده ارتش با بیان اینکه جانبــازان و ایثارگران ما با 
درس گرفتــن از مکتــب علمدار کربــلا، صحنه های 
بسیاری از ایثار و فداکاری را از خود به یادگار گذاشتند، 
افزود: جانبازی افتخار بزرگی است و در هیچ جای دنیا 
کسی پیدا نمی شــود که به اندازه شهداء و جانبازان به 

کشورشان خدمت کرده باشــد و این عزیزان برگردن 
همه ما حق دارند.

سیاری با بیان اینکه جانبازانی که در این مراسم حضور 
داند، همان کســانی هستند که با ایثارگری های بسیار، 
انقلاب اســلامی را حفظ کردند و این مهم مایه افتخار 
و سربلندی اســت، خاطرنشان کرد: امیدواریم در آینده 
نزدیک بیماری کرونا کنترل شود و بتوانیم عزیران را به 

همراه خانواده هایشان دور هم جمع کنیم و از گذشته ها 
و رزمندگی ها یادی کنیم و بدانیم که به برکت رشادت ها 
و از خودگذشتگی های همین عزیزان است که امروز ما 
در آسایش هستیم.در ادامه، حجت الاسلام والمسلمین 
صنعت پور امیری رییس اداره عقیدتی سیاســی ســتاد 
ارتش نیز با اســتناد به روایتی  نورانــی از امام صادق 
)ع(، بصیرت نافذ، ایمان سخت و استوار، جهاد در کنار 
امام زمان خود، سربلندی از آزمون و ابتلائات، رسیدن 
به شــهادت را پنج ویژگی کلیدی حضرت اباالفضل)ع( 

عنوان کرد.

کار بررسی بودجه 
14۰۰ هنوز به پایان 
نرسیده است

آماده گفت وگو با 
همسایگان هستیم

ســخنگوی شورای نگهبان در حساب کاربری خود در توییتر نوشت: کار بررسی 
بودجه ۱۴۰۰ هنوز در شورای نگهبان ادامه دارد و به پایان نرسیده است. عباسعلی 
کدخدایی در این توییت افزود: کار بررسی بودجه ۱۴۰۰ هنوز در شورای نگهبان 
ادامه دارد و به پایان نرســیده است. پس از اتمام رسیدگی نتیجه به طور رسمی 
اعلام خواهد شد.محمد حسین فرهنگی سخنگوی هیات رییسه مجلس امروز در 
گفت و گویی گفت که به طور غیررســمی اعلام شده است که شورای نگهبان، 

بودجه سال ۱۴۰۰ کل کشور را به صورت نهایی تأیید کرده است.

وزیر امور خارجه گفت: ایران آماده گفت وگو با تمامی همسایگان است و نیازی به 
بیگانگان برای ترسیم آینده منطقه نیست.

 محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه کشــورمان پیش از ظهر امروز )سه شنبه( در 
دومین نشست مجمع گفت وگوی تهران که به صورت مجازی در حال برگزاری 
است، با تشریح وضعیت منطقه غرب آسیا، گفت: اقدامات مخرب آمریکا در منطقه 
ما محدود به دخالت نظامی نمی شــود و جنگ اقتصادی امریکا علیه ملت ایران 

عواقبی از جمله مشکلات مقابله با پاندمی کرونا در ایران داشته است.



وزیر جهاد کشاورزی:

مرغداران مرغ های بالای ۴۵ روز را به بازار عرضه کنند

سخنگوی انجمن واردکنندگان خودرو:

عوارض ۸۶ درصدی بر واردات خودرو منجر به گرانی می شود

3 اجتماعی- اقتصادی

 چهار شنبه 27 اسفند 1399
  سال چهارم  شماره 743

قبلا ســفر حج و کله قنــد و حیوانات 
مزرعه بود و حالا ســکه و مسکن و کم 
کــم بیت کوین و دیجــی بایت و بقیه 
ارزهای دیجیتالی. این تغییری است که 
امروزه در برخی اسناد عقد ازدواج دیده 
می شود: مهریه عروس خانم سپیدبخت 
عبارت است از بیت کوین و دیجی بایت!

ولی سئوال اینجاست به لحاظ قانونی و 
شرعی آیا عروس خانم می تواند پست 
مدرن باشد و مهریه خود را بیت کوین و 

گرام و ارز دیجیتال قرار دهد؟
فصل هفتم از کتاب هفتم قانون مدنی 
به طــور کامل به مهریه و شــرایط آن 
اختصاص دارد. ایــن را هم باید اضافه 
کرد که قانون مدنــی تعریفی از مهریه 
ارائه نمــی دهد ولــی از خصایص آن 
که در قانون مدنی وارد شــده می توان 
دریافت مهریــه، »عوض« یا »قیمت« 
یا »ثمن« در ازدواج نیســت. بلکه مالی 
اســت که زوج بر تملیــک آن به زوجه 
در عقــد ازدواج توافق می کند. در ماده 
۱۰۷۸ قانــون مدنی کــه در این فصل 
است، شرط تعیین مهریه را »هر چیزی 
کــه مالیت داشــته و قابــل تملک نیز 
باشد« عنوان کرده و تعیین آن را منوط 

به تراضی طرفین قرار داده است.
این که مال چیست، آنقدر بدیهی است 
کــه در قانون، تعریــف واضحی از مال 
نداریــم. منتهی در مــاده ۱۱ آن قانون 
درباره »اموال« مــی خوانیم که اموال 
دو قســم دارند: منقــول و غیرمنقول. 
همچنیــن ماده ۲۰ قانــون مدنی کلیه 
»دیون« را در حکــم اموال منقول می 
دانــد. از جمله این دیــون، دین مهر یا 
کابین )صداق( اســت که در عقد ازدواج 

تعیین می شود.
از طــرف دیگر در ماده ۱۰ قانون مدنی 
می خوانیم کــه قراردادهای خصوصی 
نسبت به کسانی که آن را منعقد نموده 
اند در صورتی که مخالف صریح قانون 
نباشد، نافذ است. به بیان دیگر، در عقد 
نکاح )ازدواج( که مبتنی بر پیوستن اراده 
دو نفر در ساختن یک عقد است، قرارداد 
خصوصــی بین دو نفر درســت و لازم 
الاجراســت مگر جاهایی که به صورت 

صریح با قانون )یا شرع( مخالف باشد.
ایــن مواد قانونی به خوبی روشــن می 
کند کــه مهریه می توانــد مال منقول 
یا غیرمنقول باشد و طبیعی است وقتی 
مهریه به عنوان »دین« بر گردن شوهر 
باشد، تبدیل به »بدهی در حکم منقول« 

می شود.

با این تعاریف می توان فهمید چیزهایی 
که مالیت ندارد، یعنی به صورت متعارف 
نمی توان مورد خرید و فروش قرار داد 
)مانند دل و جگــر داماد نگون بخت یا 
یک کیلــو بال مگس( یــا مالکیت آن 
متعلق به اشــخاص نبوده و قابل تملک 
خصوصــی نیســت )ماننــد آب دریا و 
رودخانه( را نمی توان مصداقی از مهریه 

)مهر( قرار داد.
حالا به سئوال اصلی برمی گردیم، بیت 
کویــن، دارای قابلیت تملک خصوصی 
است، خرید و فروش می شود و ای بسا 
اعتبار بالاتری از ریال و دلار در عرصه 
برخی از معالات بین المللی دارد و خرید 
و فروش آن و معاملــه کردن از طریق 
آن هم )ولو در خارج از کشــور( متعارف 
است. پس آیا می توان گفت بیت کوین 
هم مصداق مال است و می توان مانند 
ارزهــای کاغذی از جملــه یورو و دلار 

مهریه قرار داد؟
با وجود مشخصاتی که برای بیت کوین 
بیان شد، برخی از پژوهشگران معتقدند 
اصــولا ارز دیجیتالی، »مال« نیســت. 
مبشری عارف،  محمد  الاســلام  حجت 
از پژوهشــگران اقتصاد اسلامی، معتقد 
است ارز دیجیتال را می توان با شرایطی 
مال قرار داد ولی ذاتا آنها مال نیســتند 
چون »ضمانت اجرایی خارجی« ندارند.

او معتقــد اســت: »بیــت کوین هایی 
کــه الان به هر دلیلــی خرید و فروش 
ندارند  خارجی  اجرای  می شوند ضمانت 
بلکه از بس مقبول شــده اند بنابراین در 
حال جلو رفتن هســتند. ممکن است در 
زمان معینی شــوکی به آنها وارد شود و 
کسی هم نتواند جلوی آن را بگیرد. البته 
از کارشناسان علمی معتقدند که  برخی 
چنین چیزی محال و ناشــدنی است اما 
چنین چیزی را باید بــه صورت علمی 

ثابت کــرد. اگر هم قرار اســت چنین 
چیــزی از لحاظ علمی ثابت شــود باید 
از زمان مصــرف انرژی تا تبدیل آن به 
کالا، در صورت نقض عهد سیســتمی، 
شما بتوانید کالای معادل آن را در داخل 
یا بر اســاس توافق بین المللی ضمانت 

کنید.«
این اســتاد حوزه علمیه میگوید: اینکه 
برخی بزرگان از لحاظ فقهی فرموده اند 
که پول های مجازی مساوی با اکل مال 
به باطل است و مشکلات فقهی را برای 

آن بیان می کنند از همین بابت است.
مبشــری عارف در پاسخ به این پرسش 
که آیــا مراجع تقلید بــا صراحت حکم 
فقهی ارزهای دیجیتال را بیان کرده اند 
یا نه، عنوان می کند: »برخی از از مراجع 
چنیــن چیزی را حرام می دانند و بنده از 
بردن نام آنها معذور هستم و شاید نظر 
مشــهور در شــرایط کنونی هم همین 
باشــد. دلیل آنها این است که ابتدا این 
ابزارها باید ضمانت اجرای خودشــان را 

به فقه بدهند.«
مهریه می تواند مال حرام باشد؟

حال این پرســش پیش می آید که اگر 
»بیت کویــن« از دیدگاه برخی از فقها، 
مصداق »مــال حرام« اســت، آیا می 
توان گفت تعییــن کردن بیت کوین به 
عنوان مهریه، مصداقــی از تعیین مال 
حرام اســت؟ به بیان دیگر، آیا »تعیین 
مال حرام« برای مهریه، شــرعی است 

یا غیر شرعی؟
برای پاســخ به این پرسش باید به نکته 
مهمی  توجه کنیم. مال حرام، سه نوع از 
امــوال را می توان حرام نامید: نوع اول، 
حرام ذاتی اســت. ماننــد آنکه ذات آن 
حرام باشد از جمله خون و گوشت سگ 
و خــوک. نــوع دوم ذات آن مال حرام 
نیســت، بلکه صفتی بر آن ذات عارض 

شده که آن را تبدیل به حرام کرده است 
مانند آب انگور که مال حلال است ولی 
در جایی مانده و تخمیر شده و به دلیل 
صفت تخمیر، تبدیل به شراب شده و از 
این طریق، مال، حرام شده است. حکم 
شــرعی این دو نوع مال حرام، نجاست 
است و نباید لمس یا استفاده شوند مگر 

به دلیل ضرورت.
نوع سوم، اموال حرام، مال حلالی است 
که از طریق غیرشــرعی به دست آمده 
اســت. مانند خوراک پاکیــزه ای که از 
طریــق غیرشــرعی و گناهکارانه مانند 
سرقت به دســت آمده است که در این 
صورت، مال حلال، تبدیل به مال حرام 

می شود.
حالا باید مشخص شود که اصولا بیت 
کوین یا سایر ارزهای دیجیتالی چه نوع 
مال حرامی هســتند؟ ناگفته پیداســت 
که ذات بیت کویــن از حوزه »حلال و 
حرام« خارج است و تنها قسمی که می 
ماند، این است که بگوییم به دلیل عدم 
رعایت نظام اقتصادی حکومت اسلامی 
یا به تعبیری نداشتن پشتوانه اقتصادی 
در داخل کشــور، بیت کوین و ارزهای 
دیجیتالی، حرام هستند. هرچند نگارنده 
تاکنــون فتوایی دال بر حرام بودن ذاتی 
ارزهای دیجیتالی مشاهده نکرده است، 
ولی به احتمــال زیاد می توان گفت در 
صورتی که فتــوا به حرام بودن ارزهای 
دیجیتالی صادر شده باشد، علت آن تنها 
به همین دو دلیل محصور است و علت 

دیگری به ذهن نمی رسد.
بــرای تقویــت این نکته مــی توان به 
فتاوایی مراجع عظام تقلید اســتناد کرد 
که در ســایت حوزه علمیه منتشر شده 
اســت. تقریبا تمامی ایشان عنوان کرده 
اند معامله با ارز دیجیتال دارای اشــکال 
اســت ولی هیچ یک از علما به »حرام 
ذاتی بودن« ارز دیجیتال، فتوا نداده اند.

جالب اینجاست که دفتر آیت الله خامنه 
ای در پاسخ به ســوال: حکم معاملات 
بیت کوین )ارز دیجیتال( چیســت؟ این 

پاسخ را مرقوم کرده است:
پاســخ: از مقام معظم رهبری پاســخی 
در این زمینه به دست ما نرسیده است. 
)تذکر مهم: با توجه به اینکه مقام معظم 
رهبری در این زمینه فتوا نداده اند، این 
به این معنا نیســت که اســتفاده از این 
پول اشــکال ندارد، بلکه مقلدین ایشان 
باید بــا رعایت الاعلم فالاعلم به مرجع 
دیگر در این مسئله رجوع کنند. لازم به 
ذکر اســت مطابق نظر معظم له رعایت 

قوانین رسمی کشور در این زمینه لازم 
الاجراست.(

آیت الله مکارم شــیرازی درباره معامله 
با بیــت کوین فتوا داده انــد: »با توجه 
به ابهامات زیادی کــه بیت کوین دارد 
معاملــه آن اشــکال دارد.« همچنیــن 
آیت الله نــوری همدانی به این صورت 
پاسخ اســتفتا را داده اند: »ورود در این 

معاملات اشکال دارد.«
آیت الله هاشمی شاهرودی نیز فتوا داده 
اند: »با توجه به ابهامات فراوانی که این 
نوع معامله دارد، استفاده از این پول جایز 
نیســت.« آیت الله وحید خراسانی هم 
درباره حکم معامــلات بیت کوین )ارز 
دیجیتال( فتوا داده اند: »پاسخ: خرید و 

فروش آن باطل است.«
آیت الله صافی گلپایگانی هم در پاســخ 
به این اســتفتا فتــوا داده اند: »حرام و 
اکل مال به باطل اســت. والله العالم« 
همچنین آیت الله شــبیری زنجانی فتوا 
داده اند: »چنانچه اســتفاده از این گونه 
ارزها نوعاً مفســده اقتصادی داشــته یا 
خلاف قانون باشــد، خرید و فروش آن  

اشکال دارد.«
مهریه را می توان مال حرام ذاتی مانند 

سگ گرانقیمت تعیین کرد؟
حالا ســوال مهم دیگر این حوزه مطرح 
می شــود که آیا می توان مال حرام را 
مصداقی از مهریه قــرار داد؟ اینجا هم 
باید به تفصیــل درباره موضوع صحبت 
کرد. درباره قسم سوم اموال حرام )حرام 
به دلیل عدم رعایت شــرایط شرعی به 
دســت آوردن مال( قریب به اتفاق علما 
فتــوا داده اند که نمی توان مال حرامی 
که از راه باطل )غیرشــرعی( به دست 
آمــده را مهریه قرار داد. مثال بارز آن را 
می توان مال حاصل از سرقت دانست و 
بدیهی است مال حاصل از سرقت، قابل 

تعیین و تسلیم به عنوان مهریه نیست.
ولی دربــاره عدم جــواز مهریه قرار 
دادن سایر اقســام مال حرام تاکنون 
فتوایی صادر نشــده اســت. به طور 
مثــال، اگر یک مال حرام ذاتی مانند 
»ســگ« را در نظر بگیریم، با توجه 
به اینکه برخی از اقســام ســگها به 
عنوان حیوان، دارای ارزش اقتصادی 
و حتی بسیار گران هستند، می توان 
آنهــا را مصــداق معاملــه و خرید و 
فروش حلال دانســت. مانند آن که 
کسی ســگ گله را بخرد و پولش را 
بپردازد. این معامله و خرید و فروش 

کاملا شرعی و درست است.

قیمت برخی خودروها کف بازار 
کمتر از کارخانه شد

رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران خودروی تهران گفت: از 
ابتدای هفته معاملات به نقطه صفر رسیده اما پیش بینی 

می شود نرخ ها در بازار روند کاهشی را طی کند.
ســعید موتمنی در گفت و گو با خبرنــگار مهر در مورد 
وضعیت بازار خودرو در روزهای پایانی سال، اظهار داشت: 
تا یک ماه پیــش مصرف کنندگان واقعی در بازار حضور 
داشتند اما از روز شــنبه این هفته، هیچ مشتری در بازار 
نیست.رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو 
تهران افزود: معاملات در نقطه صفر قرار دارد و قیمت ها 
نیز همچنان ریزشی است؛ به عنوان مثال قیمت خودروی 
پرایــد ۱۱۱ از ۱۱۲ میلیون تومان به ۱۰۰ تا ۱۰۴ میلیون 

تومان رسیده است.
وی ادامه داد: قیمت ها به سطح آذر ماه رسیده و این روند 
نزولی ادامه خواهد داشت؛ باید توجه داشت که در صورت 
افزایــش عرضه و کاهش نرخ دلار، قیمت خودرو در بازار 
کاهش بیشتری خواهد داشــت و به زیر قیمت مصوب 

خواهد رسید.
موتمنی افزود: در همین راستا می توان به قیمت خودروی 
کوییک اتوماتیک اشاره کرد که در کارخانه ۲۳۲ میلیون 
تومان است اما به دلیل افزایش عرضه از سوی کارخانه، 

نرخ در بازار به ۱۹۸ تا ۲۰۰ میلیون تومان رسیده است.
وی گفت: نکته مهم اینکه قیمت هایی که در آگهی های 
اینترنتی ثبت می شود نزدیک ۵ یا ۶ میلیون تومان بیشتر 
از بازار اســت و مصرف کننده در بازار می تواند خودرو را 
ارزان تر هم بخرد؛ به عنوان نمونه اگرچه قیمت خودروی 
پراید ۱۱۱ در آگهی ها ۱۰۴ تومان است اما در بازار می توان 
این خودرو را به قیمــت ۹۹ تا ۱۰۰ تومان هم خریداری 

کرد.
موتمنی تصریح کرد: پیش بینی می شود در سال جدید نیز 

قیمت ها کاهشی باشد.

 آمادگی بخش تعاون برای 
توزیع بازار شب عید و ماه 

رمضان

رئیس اتاق تعاون ایران گفت: اســتفاده از ظرفیت بخش 
تعاون در توزیع کالاهای اساســی شب عید و ماه مبارک 

رمضان ضروری است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقــل از اتاق تعاون ایران، 
بهمن عبداللهی اظهار داشــت: در شرایط کنونی که اکثر 
کالاهای اساسی افزایش قیمت چشمگیری داشته اند، نیاز 
است تا با اتخاذ تدابیری هوشمند و به موقع وظیفه تنظیم 
بازار شب عید همچنین ماه مبارک رمضان به درستی انجام 
شود تا مصرف کننده نهایی متضرر نگردد.وی ادامه داد: 
شــب عید و ماه مبارک رمضان دو مقطع مهم و حساس 
هستند که با توجه به افزایش تقاضا برای کالاهای اساسی 
در این زمان ها بیش از دیگر ماه های سال، هماهنگی برای 
تأمین و توزیع کالاهای اساســی و تنظیم بازار، بیش از 
پیش ضرورت می یابــد. در این بین بیش از بحث تأمین 
کالاهای اساسی، توزیع مناسب آنها به نحوی که به دست 
مصرف کننده نهایی برســد؛ از موضوعات مهمی است 
که در ســال های اخیر البته با چالش های مختلفی رو به 
رو بوده و شــرایط را برای ســو استفاده دلالان و واسطه 
گران فراهم کرده است.رئیس اتاق تعاون کشور تصریح 
کرد: مســأله توزیع مناسب، موضوعی است که باید همه 
تمرکز دولت بر آن باشد. حتی در زمینه تولید محصولات 
و کالاهای اساسی همچون گوشــت، مرغ، برنج، روغن 
و ... ظرفیت در کشــور وجود دارد، اما مشــکل اصلی در 
رابطه با توزیع مناسب این اقلام است. چنانچه سودجویان 
با ذخیره کالاها در انبار و احتکار به امید افزایش قیمت در 
پی افزایش تقاضا برای محصول، تعــادل بازار را بر هم 
می زنند و مانع از رســیدن این اقــلام با قیمت دولتی به 
مصرف کننده نهایی می شوند.وی افزود: از طرفی بسیاری 
از کالاهای احتکاری تاریخ انقضا دارند یا فسادپذیرند مانند 
گوشت و در صورتی که به بازار عرضه نشود، کارایی خود 
را از دســت می دهند. در هرحال صحبــت در این مورد 
کافی نیســت و باید با برنامه ریزی های مشخص، اقدام 
عملی و در نظر گرفتن ساز و کار مناسب این کالاها روانه 
بازار شــود تا به دست مصرف کننده واقعی برسد. به نظر 
می رسد مشکل اساسی در نظام توزیع کشور سنتی بودن 
روش توزیع و نبود نماینده مشــخص کشوری است که 
باید زنجیره ای از شرکت های پخش، فروشگاه ها، اصناف و 
اتحادیه های تخصصی مصرف در بخش تعاون به عنوان 
نماینده مشــخص جهت تحقق این موضوع تعیین شود.
رئیس اتاق تعاون ایــران ادامه داد: تاکنون نیز از ظرفیت 
موجود در بخش تعاون برای توزیع کالاهای اساسی توسط 
اتحادیه های تخصصی مصرف استفاده شده که رضایت 
مناسبی نیز حاصل شده است و نظر به گستردگی شبکه 
توزیع در بخش تعاون؛ این امکان وجود دارد تا این بخش 
با ظرفیت بیشــتری در امر توزیع ورود پیدا کند، ولی در 
استان های مختلف موانعی بر سر راه فعالیت اتحادیه های 
تخصصی و شرکت های تعاونی وجود دارد.عبداللهی بیان 
داشت: عدم تخصیص سهمیه مشخص برای اتحادیه های 
سراســری کشور و کم بودن میزان تخصیص سهمیه در 
اســتان های مختلف در قالب توزیع های استانی، مواردی 
است که باعث شده تا از ظرفیت موجود در بخش تعاون 
استفاده مناسبی نشــود. این در حالی است که کالاهای 
اساسی با معیشت گروه های زیادی از اقشار جامعه به ویژه 
استان های محروم و قشرکارگری، کارمندی و فرهنگی 
ارتباط دارد و وجود ۶۰۰۰ فروشــگاه منسجم و یکپارچه 
تحت پوشــش تعاونی های مصرف در قالب اتحادیه های 
کارگری، کارمندی و فرهنگیان در سراســر کشور شبکه 
گســترده ای را شامل می شــوند که توزیع از طریق این 
اتحادیه ها باعث می شــود تا افراد نیازمند بیشتری به آنها 

دسترسی داشته باشند.

عرضه فراوان مرغ منجمد با 
کیفیت و قیمت مناسب

وزیر صمت با بیان اینکه از امروز کار توزیع مرغ منجمد 
نیز با کیفیت و تناژ مناسب آغاز می شود، گفت: عرضه 
مناسب مرغ منجمد باعث تعادل در قیمت و فرونشست 

هیجانات خرید خواهد شد.
به گــزارش مهر به نقــل از وزارت صمــت، علیرضا 
رزم حسینی در نشســت مشترک با کاظم خاوازی وزیر 
جهاد کشاورزی و معاونان این وزارتخانه که در خصوص 
تنظیم بازار کالاهای کشــاورزی برگزار شد، مهمترین 
مسئولیت بخش اقتصادی دولت را تأمین معیشت مردم 
به خصوص در شــرایط جنگ اقتصادی کنونی دانست 
و اظهار داشــت: هماهنگی و تعامل بسیار خوبی میان 
وزارت صنعت، معدن وتجارت و وزارت جهاد کشاورزی 
وجود دارد که این جلســه نیز به منظور انسجام بیشتر 

برگزار شده است.
وی ســتاد تنظیم بازار را هماهنگ کننده دستگاه های 
مرتبط در امر تنظیم بازار دانســت و ادامه داد: جلسات 
این ستاد با حضور همه اعضای مؤثر به صورت منسجم، 

منظم و هفتگی تشکیل می شود.
مدیریت خریــد هیجانی مردم در فصــول پرتقاضا با 

انسجام بین بخشی
وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه با اشاره به اینکه 
در ایام عید و مناســبات مختلف به دلیل افزایش تقاضا 
هیجانات مــردم در خرید )خرید هیجانی( نیز بیشــتر 
می شــود، گفت: با برگزاری جلسات ستاد تنظیم بازار و 
انعقاد جلسات مختلف تخصصی با دستگاه های ذیربط و 
انسجام بین بخشی که جلسه امروز نیز در همین راستا 

بوده است، هیجانات بازار مدیریت و تعدیل می کنیم.
رزم حسینی با اعلام اینکه وزارت جهاد کشاورزی نسبت 
به تأمین به موقع مرغ اقدام می کند، اضافه کرد: وزارت 
صمت نیز با در اختیار داشــتن شبکه توزیع ۳ میلیون 
نفری صنفی، هماهنگی با شرکت های تعاونی مختلف 
اعم از کارکنان، نیروهای مسلح، بسیج اصناف، تشکل ها 
و شــبکه های مردم محور کار توزیع را بصورت مناسب 

انجام می دهد.
وی با اعلام اینکه از امروز کار توزیع مرغ منجمد نیز با 
کیفیت و تناژ مناسب آغاز می شود، تصریح کرد: عرضه 
مناسب مرغ منجمد باعث تعادل در قیمت و فرونشست 

هیجانات خرید خواهد شد.
وزیر صمت همچنین با تاکید بر اینکه سیاســت های 
تنظیم بازار تداوم دارد، بیان کرد: سیاست وزارت صمت 

وفور کالا در کشور در کنار عرضه مناسب است.
رزم حسینی با اعلام اینکه افزایش تولید در اقلام مورد 
نیاز مردم در حال انجام است، گفت: پیش بینی مواد اولیه 

مورد نیاز و تسهیل مقررات و فرآیندها شده است.
وی تصریح کرد: با تمهیدات انجام شده و وفور و عرضه 
مناسب، خرید هیجانی مردم به حداقل ممکن می رسد و 
بازار تثبیت خواهد یافت که هم اکنون نیز این مورد در 

حال انجام است.

آیا واریز سود سهام عدالت در 
روز پنج شنبه حتمی است؟

با وجود انتشــار خبری مبنی بر واریز سود سهام عدالت 
تا روز پنجشــنبه )۲۸ اسفندماه(، همچنان نهایی شدن 
این موضوع در هاله ای از ابهام قرار دارد، زیرا بســیاری 
از شرکت های سرمایه پذیر هنوز مبالغ مورد نظر را واریز 

نکرده اند.
به گزارش روز سه شــنبه ایرنا، بعــد از مدت ها انتظار، 
مشــمولان سهام عدالت برای تعیین نهایی زمان واریز 
ســود سال ۹۸ عدالت، روز گذشــته خبری در برخی از 
رســانه ها به نقل از »فرهاد دژپسند« وزیر امور اقتصاد 
و دارایی در مورد واریز ســود ســهام عدالت منتشر شد 
مبنی بر اینکه »از ۱۰ روز قبل در تلاشیم که سود را از 
شرکت ها دریافت کنیم تا قبل از عید سود به سهامداران 
پرداخت شود، سعی می کنیم چهارشنبه و پنجشنبه سود 
ســهام عدالت به حســاب افراد واریز شود.«وی گفته 
است: »می توانیم الان نفری ۱۰۰هزار تومان بدهیم اما 
تلاشمان این است که تا آخر همین هفته به طور کامل 
پرداخت شــود.«این خبر در حالی منتشر شده است که 
در ابتدای هفته جاری، مشــاور اجرایی سهام عدالت در 
شرکت سپرده گذاری مرکزی در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا اعلام کرده بود: با توجه به عدم واریز سود از سوی 
برخی از شــرکت های ســرمایه پذیر به حساب شرکت 
ســپرده گذاری مرکزی، نمی توان اعلام کرد که در چند 
روز مانده به پایان سال، سود به حساب مشمولان سهام 
عدالت پرداخت می شود یا به سال آینده موکول خواهد 
شد.وی همچنین به این موضوع هم اشاره کرده بود که 
لازمه پرداخت سود مشمولان سهام عدالت، واریز سود 
به حساب شرکت سپرده گذاری مرکزی است.همچنین 
تازه تریــن پیگیری خبرنگار اقتصادی ایرنا در عصر روز 
سه شنبه درباره زمان دقیق واریز سود سهام عدالت نشان 
می دهد که واریز ســود سهام عدالت تا روز پنجشنبه، 
قطعی نشده است.مشاور اجرایی سهام عدالت در شرکت 
سپرده گذاری مرکزی در این باره به خبرنگار اقتصادی 
ایرنا گفت: تاکنــون تصمیم جدیدی برای واریز حتمی 
سود ســهام عدالت تا روز پنجشنبه اتخاذ نشده است، 
همه مسوولان حاضر در این شرکت بسیج شده اند تا در 
صورت واریز وجوه از سوی شرکت های سرمایه پذیر، 
سود را به حساب ســهامداران واریز کنیم.»محمدرضا 
پوررضایی«  افزود: تا این لحظه حدود هشــت شرکت 
ســود خود را به حساب شرکت ســپرده گذاری واریز 
کرده اند، اگر با این روند پیش برویم امکان اینکه بخشی 
از سود سهام عدالت در سال جاری واریز شود وجود دارد.

وی گفت: نمی توان اکنون با قطعیت اعلام کرد که سود 
سهامداران تا روز پنجشنبه واریز می شود زیرا چیزی به 

صورت دقیق مشخص نشده است.

اخباراخبار

بیت کوین و ارز دیجیتال می تواند مهریه عروس شود؟
یک گزارش حقوقی-فقهی خواندنی

وزیر جهاد کشاورزی گفت: تناژ بسیار زیادی 
از مرغ در مرغداری ها وجود دارد و از آنجایی 
که نگهــداری از مرغ های بالای ۴۵ روز در 
با  مرغداری ها تخلف محســوب می شود، 

متخلفان برخورد خواهد شد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از وزارت 
جهاد کشاورزی، کاظم خاوازی، وزیر جهاد 
کشــاورزی پس از پایان نشست مشترک 
وزارت جهاد کشــاورزی و وزارت صنعت، 
معدن و تجارت برای تنظیم بازار کالاهای 
کشــاورزی، گفت: از نظر تأمین کالاهای 
اساسی و برنامه ریزی های خوبی که در توزیع 
صورت گرفته، امیدواریم در ۴ روز باقیمانده، 

مردم احساس بهتری داشته باشند.
وزیر جهاد کشــاورزی در رابطه با تأمین و 
تدارک میوه برای شب عید خاطرنشان کرد: 
در زمینه تأمین میــوه، تدارک خوبی انجام 

شــده و وزارت صمت میوه های با کیفیت و 
خوبی را در بازار توزیــع خواهد کرد تا این 

اقلام، به دست مردم برسد.
وی بــا تاکید بر این کــه هیچ محدودیتی 
در تأمین تخم مــرغ با قیمت مصوب وجود 
ندارد، عنوان کرد: تخم مرغ به وفور در بازار 
وجوددارد و مشکلی در تأمین این محصول 
نداریم.خاوازی در رابطه با تأمین مرغ در بازار 
گفت: تولید مرغ بــه اندازه کافی و بیش از 
نیاز انجام می شود و با تصمیماتی که امروز 
در این جلسه گرفته شد، مرغ گرم و منجمد 
که با کیفیت بالا و شــرایط بهداشتی خوب 
بسته بندی شده است، در سیستم های توزیع 
موجــود در وزارت صنعت، معدن و تجارت 
با ســرعت و دقت زیاد در اختیار مردم قرار 
خواهد گرفــت.وی افزود: در زمینه روغن و 

شکر هم تدارکات خوبی دیده شده است.

وزیر جهاد کشاورزی با تاکید بر این که همه 
تولیدکنندگان موظف هستند مرغ های بالای 
۴۵ روز را به کشتارگاه عرضه کنند، تصریح 
کرد: تناژ بسیار زیادی از مرغ در مرغداری ها 
وجــود دارد و از آنجایی کــه نگهداری از 
مرغ هــای بــالای ۴۵ روز در مرغداری ها 
تخلف محسوب می شود با متخلفان برخورد 
خواهد شــد.وی افزود: طبق تصمیم ستاد 
اقتصادی دولت، وزارت جهاد کشاورزی در 
کشتارگاه مرغ آماده طبخ را به وزارت صمت 
تحویل خواهد داد و وزارت صمت با شبکه 
توزیع که تعبیه کرده مرغ را به ســرعت در 
اختیار هموطنان قرار می دهــد و امیدوارم 
هموطنان با این اقدامات شــب عید خوبی 

داشته باشند.
آغاز توزیع مرغ منجمد در کشور از امروز

علیرضا رزم حســینی وزیر صنعت، معدن و 

تجارت، نیز پس از پایان این نشست گفت: 
ایام عید و مناسبت های ویژه پس از آن باعث 
افزایش تقاضا و ایجاد هیجان در بازار شده 
است و به همین منظور جلسات متعددی با 

وزارت جهاد کشاورزی داشته ایم.
وی افزود: امروز مهمترین مسئولیت بخش 
اقتصادی دولت تأمین مایحتاج مردم است و 
وزارت جهاد کشاورزی به عنوان تأمین کننده 
امنیت غذایی، وزارت صمت به عنوان تأمین 
کننده نهاده های دامــی، واردات و صادرات 
و بانک مرکزی با هم هماهنگ شــدیم تا 
بتوانیم از شــرایط جنگ اقتصادی که برای 

مردم سخت می گذرد عبور کنیم.
رزم حسینی در رابطه با مفاد جلسه امروز با 
وزیر جهاد کشاورزی گفت: در جلسه امروز 
مصوب شــد جهاد کشــاورزی در راستای 
تأمین مرغ مورد نیاز بازار اقدام کند و وزارت 

صمت نیز با استفاده از شبکه توزیع اصناف 
و شرکت های تعاونی کارکنان، شرکت های 
تعاونی نیروهای مسلح، بسیج اصناف و در 
یک کلام یک شبکه توزیع مردم محور، کار 

توزیع این کالا را انجام دهد.
وی خاطرنشــان کرد: از امــروز توزیع مرغ 
منجمد به وفور در سراسر کشور آغاز خواهد 
شــد که این مساله نقش مهمی در متعادل 
کــردن قیمت ها در روزهــای آینده خواهد 

داشت.
رزم حسینی با بیان این که به موازات عرضه 
مرغ منجمد باید تولید داخل نیز افزایش یابد، 
خاطرنشان کرد: همه تمهیدات لازم جهت 
افزایش تولید مرغ در داخل کشور اندیشیده 
شــده و امیدواریم اجرای این سیاســت ها 
موجــب فراوانی کالا و بــه تبع آن کاهش 

قیمت ها در ماه های پیش رو شود.

ســخنگوی انجمن واردکنندگان خودرو با انتقاد از 
عوارض ۸۶ درصدی بر واردات گفت: این عوارض 
یک مدلی چیده شده که ماشین یک میلیارد تومانی 

این بار ۴ میلیارد تومان شود.
به گزارش ایســنا، مهندس مهــدی دادفر، دبیر و 
درمورد  خــودرو  واردکنندگان  انجمن  ســخنگوی 
آزادســازی واردات خودرو گفت: این باعث افتخار 
اســت که تولیدکنندگان ایرانــی در دوران تحریم 
توانستند  محصولات جدیدی را به بازار عرضه کنند.

وی با بیــان اینکه همه مدل خودرو برای همه نوع 
تقاضا باید در بازار وجود داشته باشد گفت: این بازار 
باید یک بازار رقابتی باشــد تا مردم از رقابت قیمتی 
و تنوعی بین خــودروی داخلی و خارجی بهره مند 

شوند.
سخنگوی انجمن واردکنندگان خودرو تصریح کرد: 

چرا مسئولان باید ۶۸۰ بنگاه و یا کمپانی با ظرفیت 
ایجاد ۱۴ هزار اشــتغال را ناگهــان تعطیل کنند آیا 
به جــز ممنوعیت واردات، هیــچ راه دیگری برای 

مدیریت این بازار نبود!؟
دادفر گفت: ما با نمایندگان مجلس و کارشناســان 
صنعــت خودرو نشســت های زیادی داشــتیم اما 
موضوع این است که ما خودروی با کیفیت خارجی 
را حق مردم می دانیم اما برخی دوستان این را فقط 
نوعــی لطف می دانند و همین تفاوت دیدگاه باعث 
می شــود هر وقت دلشان بخواهد واردات را ممنوع 

کنند یا قیمت ها را افزایش دهند.
وی در مصاحبــه با رادیو گفت وگــو، درباره میزان 
واردات خــودرو و آثار آن بر کیفیــت و تعداد تولید 
خودروی داخلی اظهارکــرد: هیچ رابطه علمی بین 
واردات خودرو و کیفیت خودروی تولید داخل وجود 

ندارد اما می توان این را گفت که با واردات خودرو، 
مشتری حق انتخاب پیدا می کند.

ســخنگوی انجمن واردکنندگان خــودرو از دخالت 
هــای دولت در حد تشــخیص و ترجیح بدون نگاه 
به بازار انتقاد کرد و گفت: اگر بازار را با اســتفاده از 
اهرم های کنترلی متعادل کنیم این تب و تاب بازار 

هم تمام خواهد شد.

وی با بیــان اینکه وظیفه شــورای رقابت، قیمت 
گذاری نیست تأکید کرد: این شورا باید برای بر هم 

زدن انحصار نظارت کند.
دادفر تصریح کرد: این تفکر اشــتباه اســت که اگر 
واردات نباشــد تولید رشد می کند و سلطان خودرو 
ایجاد نمی شــود؛ این حق مردم اســت که بهترین 

خودرو را استفاده کنند.

سهمیه بنزین برای 
سفرهای نوروزی 
منتفی است

بهره برداری از 2۰ 
مخزن آب اضطراری 
تهران

ســخنگوی شــرکت ملی پخش فراورده های نفتی گفت: سهمیه بنزین 
برای سفرهای نوروزی منتفی است.فاطمه کاهی در گفت و گو با ایسنا، با 
بیان اینکه با توجه به شرایط کرونا، بعید به نظر می رسد در روزهای باقی 
مانده ســال، تصمیم جدیدی در این باره گرفته شود، اظهار کرد: بنابراین 
سهمیه فروردین ماه خودروها، طبق روال هرماه در کارتهای سوخت واریز 
خواهدشــد.به گفته وی سهمیه سوخت فرودین، ساعت صفر روز یکشنبه 

اول فروردین ماه در کارت سوخت مالکان واریز می شود.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب تهران از بهره برداری ۲۰ مخزن آب اضطراری تهران 
در ابتدای ســال آینده خبر داد.به گزارش ایسنا، محمدرضا بختیاری با حضور در دویست 
و هشتاد و یکمین جلسه شورای شهر تهران گفت: تصفیه خانه و سامانه فاضلاب غرب 
تهران افتتاح شد. این پروژه به ارزش ۹۰۰۰ میلیارد تومان امروز توسط رئیس جمهور به 
بهره برداری می رســد.وی افزود: پیرو جلسه اردیبهشت ماه سال ۱۳۹۸ و مساله اجرائی 
کردن مصوبه اردیبهشت ماه افزود: براساس دستور شورای شهر قرارداد موسسه حسابرسی 

منعقد و گزارش آن ارائه شد و کوچکترین انحرافی در اجرای این مصوبه وجود ندارد.
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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گفت و گو

بهنــام صمدی کارشــناس بازار ســرمایه در پاســخ 
به این پرســش کــه چه اتفاقی افتاده اســت که روند 
شــاخص کل بورس صعودی شده اســت به خبرنگار 
خبرآنلاین گفت: در روزهای پایانی ســال هســتیم و 
تســویه اعتبارات به پایان رسیده است و از طرف دیگر 
فروش اوراق دولتی نیز به پایان رســیده است چراکه 
از نظر بودجه به سقف نزدیک شده اند و عملا این دو 
موضوع که باعث خروج نقدینگی از بازار ســرمایه می 

شده است پرونده اش بسته شده است.
وی ادامه داد: از طرف دیگر مصوبه بورس درخصوص 
صنــدوق های درآمد ثابت که براســاس آن هر چقدر 
صنــدوق های درآمد ثابت بزرگتر می شــوند باید ۱۵ 
درصد از داراییشــان را در بازار بورس سرمایه گذاری 
کنند که ۳ درصد آن باید تا پایان اســفند ماه در بازار 
بورس سرمایه گذاری بشود یک شوک مثبت خوب به 
بازار ســرمایه وارد کرد و دوباره توانســت روند بورس 

را مثبت کند.
صمدی افــزود: این طور نیســت که رونــد نزولی و 
صعودی بورس ابدی باشــد بلکه ایــن روند دوره ای 
اســت و صعود و نزول در چند موج انجام می شود و در 
حال حاضر سیکل نزول بازار به پایان رسیده است و از 
نظر تکنیکالی باعث می شــود تا سرمایه گذاران دست 
بــه خرید بزنند و نقدینگی خود را وارد این بازار کنند.

این کارشناس بازار ســرمایه گفت در بازار جهانی هم 
واقعا برخی از شــرکت های صادرات محور خیلی سود 
کردند چراکــه در مدت ریزش بورس در چند ماه اخیر 
قیمت نفت به طرز چشمگیری افزایش یافت و یا مثلا 
مس از ۳ الی ۴ هزار دلار به ۹ هزار دلار رسید و اکثر 
کالاهــا در بازارهای جهانی صعودی شــدند و همین 
امر چشــم انداز شــرکت های صادرات محور را روشن 

تر کرده است.
بهنام صمدی در ادامه گفت: بحث سیاست خارجی نیز 
در این مدت بازار را درگیر کرد از ســوی دیگر القای 
موضوع رســیدن قیمت دلار بــه ۱۵ هزار تومان و ... 

آورد.  پدید  برای تصمیم گیران  کمی گنگی 
وی با اشــاره بــه از بین رفتــن خوش بینی ها پس از 
اســتقرار بایدن گفت: هرچه جلوتر می رویم می بینیم 
سیاســت خارجی بایدن نه تنها بهتر از ترامپ نیســت 
بلکــه با وضعیت بدتری روبرو هســتیم چرا که بایدن 

می تواند اروپا را با خود همراه کند. 
 کف قیمت دلار کجاست؟

این کارشــناس بازار ســرمایه در خصوص پیش بینی 
قیمت دلار نیز گفت: در حال حاضر بازار شاهد رسیدن 

قیمت دلار به کف اســت و خیال سرمایه گذاران را تا 
حدی راحت کرده اســت؛ گفتنی است که بازار سرمایه 
مشــکلی با پایین آمدن نرخ ارز نــدارد و موضوع این 
است که یک عدم اطمینانی در بازار وجود داشته است 
که سرمایه گذاران به واسطه آن نمی توانستند درست 
تحلیل کنند و آن فضای ابهام باعث می شد تا سرمایه 

گذاران ریســک خرید سهام را به جان نخرند .
صمدی در ادامه افــزود: از طرف دیگر آمارهای بانک 
مرکزی در خصوص میزان نقدینگی منتشــر شده است 
که نشــان می دهد همچنان چاپ خانه بانک مرکزی 
در حال چاپ پول اســت و ســال آینده نیز قطعا تورم 
خواهیم داشــت چه با توافق چه بی توافق . براســاس 
آمارهای ارائه شــده  میزان نقدینگی سالانه ۳۰ تا ۴۰ 
درصــد بالا می رود و این خودش ۳۰ تا ۴۰ درصد در 

سال آینده تورم ایجاد خواهد کرد .
وی در ادامه گفــت: در مجموع قیمت ســهام ها نیز 
طــی چند هفته اخیر بــه پایینترین حد ممکن رســید 
و شــرایط خرید نیز مهیا شد از این رو در حال حاضر 
نقدینگی در حال حرکت به ســمت این بازار اســت و 
این روند صعــودی حداقل تا انتخابــات ادامه خواهد 
داشــت و ممکن اســت بعد از انتخابات نیز ادامه پیدا 
کند. در بودجه ســال آینده نیز پیش بینی شــده است 
کــه حدود ۹۵ هــزار میلیارد تومان از فروش ســهام 
درآمدزایی خواهیم داشــت و وقتی شرایط بازار مساعد 
نباشــد مســئولین نمی توانند همچین رقمی را از بازار 

باشند. داشته  انتظار  سهام 
سودده ترین بازار ایران در سال اینده کدام بازار است؟

این کارشناس بازار سرمایه در پاسخ به این پرسش که 
بازار ســرمایه در ماه های آینده چند درصد سوددهی 
خواهد داشــت گفت: این موضوع که از بازار رشــدی 
مثل شــش ماهه یا حتی سه ماهه اول سال ۹۹ انتظار 
داشته باشیم کمی بعید اســت، ولی بازار قطعا سودده 
خواهد بود و این احتمال وجود دارد که بورس ســودده 

ترین بازار در سال اینده باشد. 
وی در ادامه افزود: اگر شــرایط مساعد باشد هر چقدر 
اقتصاد جهانی تحت تاثیر تزریق واکســن کرونا بهبود 
پیــدا کند و قیمت کالاها در بازار های جهانی  رشــد 
پیدا کند احتمال اینکه ســهم ها به سقف قبلی برسند 
بالاتر می رود و خیلی از کســانی که رو ســقف سهام 
خریدنــد می توانند خود را از زیان در بیاورند و در حال 
حاضر نیز بــرای پیش بینی دقیق کمی زود اســت و 
باید شرایط بازار ســرمایه را در بعد از تعطیلات نوروز 

دید. نیز 

عباس آخوندی وزیر پیشــین راه و شهرســازی 
در فراخوانی تحت عنــوان فراخوان »حکمروایی 
شــهری محله محور« در انتخابات شورای شهر 
۱۴۰۰ گفــت: انتخابــات ۱۴۰۰ فرصت بســیار 
مناســبی اســت که دو اتفاق بزرگ در کشور رخ 
دهد یکی در سطح ملی و دیگری در سطح شهرها 
و روستاهای ایران. از نظر من این انتخابات فقط 
این نیست که در یک روز انجام شود بلکه باید در 
سطح حکمروایی شهری ایران یک تغییر بنیادینی 
داده شــود و کسانی به شورای شهر بیایند و ثبت 
نام کنند که اراده داشــته باشند در جهت تشکیل 
حکومت های  محلی و تبدیل شهرداری به دولت 
های محلــی گام جدی بردارنــد و مطالبه گری 

جدی داشته باشند.
او افــزود: همزمان ما با این انتخابات نیاز به یک 
رییس جمهوری داریم که از این بحث پشــتیبانی 
کند و قبول داشــته باشــد که لزومی ندارد تمام 
مســائل خردی که در تمام محلات و شهرها ی 
ایران اتخاذ تصمیم شــود از طریق دولت مرکزی 
مــورد تصویب قرار گیرد در واقع ما نیاز به رییس 
جمهــوری داریم که مفهوم حکمرانی شــهری و 
مفهوم دولت های محلی را قبول داشــته باشد و 
این همزمانی و این همپوشانی بتواند موجب یک 

تحول بنیادین در سطح ایران شود. 
آخوندی ادامه داد: بنده به عنوان یک شــهروند از 
همه کسانی که در سراســر شهرها و روستاهای 
ایران حــس تعلق به ایران دارنــد و می خواهند 
کشــور آباد شــود و کیفیت زندگی در شــهرها 
بهبود پیدا کند درخواســت می کنــم حتما وارد 
کاندیداتوری شوند و خودشان را نامزد کنند و وارد 

این رقابت شوند.
این چهره سیاســی اصلاح طلب بیان کرد: نکته 
بســیار مهم این اســت که وقتی وارد رقابت می 
شــوند باید دارای یک نظریه بسیار روشن برای 
بهبود زندگی در شهرها شوند من به عنوان کسی 
که سالها در حوزه مسکن و شهرسازی و در جهت 
سیاستگذاری ملی کار کرده یک بررسی مفصلی 
در این زمینــه به کمک دوســتانم انجام دادم و 

تجربه گسترده ای هم در این زمینه دارم.
او ادامــه داد: تجربه بنده مــی گوید که در حال 
حاضر این فساد گسترده ای که در شهرداری های 
کشور مشــاهده می شود و این عدم اعتمادی که 
به شکل بســیار جدی میان مردم و شهروندان و 
شــهرداری ها وجود دارد به نحوی که شــاید در 
نظرسنجی هایی که می شــود مردم در واقع آن 
حس فسادی که دارند شهرداری ممکن است جزو 
سه نهادی باشــد که در رأس قرار می گیرد همه 
اینها به این نظام و حکمروایی شــهری که وجود 

دارد باز می گردد. 
آخوندی اظهار کــرد: در واقع یک دولت مرکزی 
که می خواهد وارد مســائل خرد شــود مســائل 
محله ها را نمی داند مســائل مــردم را نمی داند 
و در این کمبود اطلاعــات تصمیماتی می گیرد 
که در زندگی روزمره مــردم اثر می گذارد اینکه 
تراکم یک محل چقدر باشد، سیستم ترافیک آن 

چقدر باشد و فضای سبزش چگونه باشد و مسائل 
عمومی آن چگونه باشــد و مسائلی از این دست 
برای مردمی که در یــک محله زندگی می کنند 
بسیار بســیار مهم است اما برای یک وزیر و یک 
دولت مرکزی یک کار بسیار پیش پا افتاده است. 
وزیــر پیشــین راه و شهرســازی تاکیــد کرد: 
بنابراین آن کســی که از مرکــز برای یک محله 
یا یک استانی مثل اســتان کرمانشاه و سیستان 
و بلوچستان، آذربایجان شــرقی و غربی و یا هر 
استان دیگری مثل بوشهر و فارس و غیره بخواهد 
تصمیم گیری کند اساسا این تصمیم گیری امکان 
انطباقش با واقعیت بســیار محدود است. از اینکه 
ببینیم انواع مداخله هایی کــه دولت مرکزی در 
بحــث زندگی مردم و محله هــای مختلف کرده 
اغلب آنها هم منجر به فســاد شــده و هم اینکه 

ناموفق بوده است این نکته بسیار مهمی است.
او اضافه کرد: بنده از بســیاری از محله های در 
ایران بازدید کردم آن کسی که در دولت مرکزی 
حضور دارد تصورش این است که خانه های این 
محلات کم ارزش اســت و چندان جالب نیست. 
بنابرایــن بهتر اســت با یک بلدوز سراســر این 
محلــه را ویران کند و با کمک عده ای ســرمایه 
گذار، یک ســری محلات و ساختمان های جدید 
بسازد در حالی که ممکن است هزاران نفر در آن 
محله زندگی کرده و با یکدیگر روابط اجتماعی و 
اقتصــادی دارند و در عین حــال با یکدیگر انس 
و الفــت دارنــد در واقع آنها کالا نیســتند اینکه 
کســی از مرکز فکر کند می تواند بکوبد و بسازد 
بدین معناست که اساسا از حرمت انسانها، حقوق 
شهروندی، مسائل شهری و اجتماعی  درک اولیه 

نیز نداشته است.
او افزود: از این رو این نوع ورود ها نهایتا منجر به 
تملک های ناقص، پروژه های ناقص و فضاهای 
رها شده می شود و فضاهای شهری عمدتا تبدیل 
به مکان هایی برای معتادان و بزهکاری می شود 
در واقع به ظاهر اقدامی برای بهســازی شهری 
اســت اما در واقع به گرفتاری های بسیار جدی 

برای مردم می شود. 
آخوندی خاطرنشــان کرد: نمونه های اخیرش را 
طی چند روز گذشــته در محل مینابی در منطقه 
۱۵ تهران دیدم؛ به نظر می رسد چندصد میلیارد 

تومان هزینه شــده اســت تا بتوانند صدها خانه 
را خریــداری کنند و بکوبند امــا بعد از حدود ۱۲ 
سال که از این تملک می گذرد سه پروژه تعریف 
کردند و هر سه پروژه تبدیل به یک گودال برای 
منطقه شده است بسیاری از فضاهایی که تملک 
کردند رها شــده و به فضاهای بــی دفاع تبدیل 
شــده است. مردم جمع شدند و گفتند ما از فضاها 

امنیت نداریم.
او ادامه داد: بنابراین از یک ســو  شــاهدیم که 
هزینه های بســیار بزرگی صورت گرفته ولی به 
واقع بیشتر برای مردم گرفتاری ایجاد کرده است. 
حال وقتی قرار است در این مورد بحث کنیم باید 
دو مورد را مورد بررسی قرار بدهیم یکی اینکه چه 
کسی تصمیم اشــتباه گرفت دوم اینکه چرا باید 
چنین تصمیمی گرفته می شــد. بحث من مورد 
دوم اســت. بنده دنبال این نیستم که بگویم چه 
کسی تصمیم اشــتباه گرفت؟ یا اینکه چه کسی 

اشتباه کرد یا نکرد؟ 
او ابــراز کرد: بنده دنبال این هســتم که اگر این 
شهر توســط  مردم اداره می شد و اگر حاکم این 
محله، خود مردم بودنــد هیچ گاه این مردم نمی 
آمدند چنین تملکی انجــام دهند. اصلا امکانش 
را نداشتند هیچ گاه مردم نمی آمدند چیزی حدود 
۱۷ هزار نفر از هم محله ای هایشــان را  از محله 
بیرون کنند و به یک منطقه دوردست تری ببرند 
هیــچ گاه مردم محل نمــی آمدند طرح های بی 

ثمری را اتخاذ کنند. 
او ادامه داد: بنابراین به این خاطر است که در این 
طرح ها عده ای ســوداگر ذینفع هستند، زمانی که 
مردم این فرآیند را مشاهده می کنند نتیجه آن بی 
اعتمادی مردم به شهرداری ها می شود و می توان 

آن را بیشترین بی اعتمادی عنوان کرد.
 وزیر ســابق راه و شهرسازی گفت: طی بازدیدی 
که به اکثر شــهرهای ایران داشتم به این نتیجه 
رســیده ام که دولت مرکزی باید از تصمیم گیری 
برای هر کوی و برزنی دســت بــردارد و به این 
نتیجه برسد که مســائل محلی را به مردم همان 

محل واگذار کند و دولت به مسائل ملی برگردد.
آخوندی تصریح کرد: در حالیکه هنوز مسائل ملی 
ما حل نشــده، دولت به فکر مسائل خورد و پیش 
پا افتاده اســت و مرتــب در زندگی مردم دخالت 

می کند.
او ادامه داد: بنابراین تصور بنده این است که اگر 
در انتخابات ۱۴۰۰ یــک گفتمان جدیدی مطرح 
و تحول جدیدی ایجاد شــود و مبنای آن تحول 
بر این باشــد که هم رئیس جمهور بپذیرد که به 
مســائل محلی به مردم آن شهر واگذار شود و در 
قالب شــورا این مسائل حل شود و دولت دخالتی 
در آن نکند اغلب مشکلات خرد و کلان در سطح 

آن شهر مرتفع می شود.
وزیر ســابق راه و شهرسازی افزود: اینکه شورایی 
تشــکیل شــود ولی در آخر وزیر کشــور مسائل 
مختلــف را تعییــن تکلیف کند ایــن موضوع را 
حکمرانی شــهری نمی گویند، بلکــه این همان 
دولت متمرکزی اســت که در واقع شهروندان را 
به رسمیت نمی شناسد و فقط به دنبال این است 
که ظاهرا در حدی آرایش و تنظیم کند که مردم 

در آن نقش دارند.
آخوندی تاکیــد کرد: ما بایــد بپذیریم که مردم 
می توانند مســائل مربــوط بــه اداره محلات را 
خودشــان انجام دهند و دیگر تــا این اندازه وارد 

زندگی مردم نشویم.
او ادامــه داد: ما نیازمند یــک تغییر گفتمان هم 
در حــد رئیس جمهور و هم در ســطح شــوراها 
هستیم،کسانی که نامزد شوراهای اسلامی شهر و 
روستا می شوند باید برای شهرشان ایده ای داشته 
باشند، باید بدانند که چگونه می خواهند شهرشان 

را آباد کنند.
وزیر ســابق راه و شهرســازی گفت: تصور بنده 
این است اســت که شاید انتخابات ۱۴۰۰ آغازگر 
یک تغییر بنیادین برای نحوه حکمرانی شهری و 
تحویل شــهرداری ها به نمایندگان واقعی مردم 

باشد.
آخوندی ادامه داد: بنده شخصاً به تعداد کمکی از 
دوســتانه اندیشمندان یک اتاق فکر را راه اندازی 
کردیــم و در خصوص اینکه چگونــه می توانیم 
به کســانی که کاندیدای عضویت در شــوراهای 
اسلامی شــهر و روستا می شوند داشته باشیم به 
همیــن خاطر یک مجموعه سیاســت نامه ای را 
تهیــه کرده ایم که اگر هر یک از اعضای شــورا 
شورای شــهر در هر جای ایران خودشان را برای 
عضویت در شــوراهای اسلامی شــهر و روستا 
کاندیدا می کننــد از ما کمک فکری بخواهند به 
آنهــا کمک خواهیم کرد و به آنها مشــورت می 
دهیم و چگونه می شــود در تمام شهرهای ایران 
از فقیرترین تا پولدار ترین به سمتی حرکت کنیم 
که حکمروایی شهری به اراده عمومی واگذار شود 
و شــهرداری ها نیز به دولت هــای محلی تابع 

شوراهای اسلامی شهر و روستا تبدیل شوند.
او افــزود: این مهم به هیچ وجــه به این مفهوم 
نیست که این دولت ها هم راستا با دولت مرکزی 

نباشند بلکه تبدیل به یک تقسیم کار می شود.
وزیر ســابق راه و شهرســازی تاکیــد کرد: بنده 
معتقدم تمام مسائل محلی باید توسط شهرداری 
هایی که تحت فرمانروایی شــهری مدیریت می 

شوند فعالیت کنند.

چهار شنبه 27  اسفند 1399  سال چهارم  شماره 743   3 شعبان 1442  Wednesday - 2021 17 March    

 ۱۷:۵۸
 ۱۲:۱۶ ۱۸:۱۵ ۰۵:۰۹

۲۳:۴۳ ۰۶:۳۳    صاحب امتیاز و مدیرمسئول: محمد حیدری8
   زیر نظر شورای سردبیری

  آدرس: تهران، اتوبان نواب، بالاتر از میدان جمهوری، خیابان 
ارومیه شرقی،  پلاک 104  صندوق پستی: 765 - 1318

  شماره تماس: 66568491 - 021
نمابر: 66948723 - 021

  چاپ و لیتوگرافی: کاروکارگر

رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.
وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.
وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.
هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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کاریکاتور

اتوبوس سفر رسید!
افزایش تقاضا برای خرید بلیت ســفرهای نوروزی در دوران ســخت همه گیری ویــروس جهش یافته کرونا و حرکت 
اتوبوس ها با بیش از ظرفیت مجاز که به پدیده »کف خوابی« در راهروی اتوبوس ها منجر شده، سوژه کارتونی از مهدی 

عزیزی شد.

انتخابات 14۰۰ و مشکلات شهری و محلی به روایت وزیر پیشین راه

آخوندی: فساد گسترده در شهرداری ها به ساختار حکمرانی برمی گردد 

تحلیل یک کارشناس بازار اقتصادی درباره سال 14۰۰

 پرسودترین بازار ایران
 در سال آینده کدام بازار است؟

با اعلام ممنوعیت سفر به شهرهای 
قرمز و نارنجــی در تعطیلات نوروز، 
معاون گردشــگری شــرایط اسکان 
مسافران در شــهرهای زرد و آبی را 

تشریح کرد.
با اعلام ممنوعیت  ایسنا،  به گزارش 
تــردد و ســفر به ۴۰ شــهر قرمز و 
نارنجــی در تعطیلات نــوروز، ولی 
تیمــوری تاکید کرد: مســافرانی که 
به شــهرهای زرد و آبــی تردد دارند 
فقط در مراکز اقامتی مجاز می توانند 
اقامت داشــته باشند. بنابراین توصیه 
می کنــم از اقامت در مراکز غیرمجاز 
چادر  شــخصی،  خانه هــای  مثــل 
مســافرتی و  مــدارس اجتناب کنید، 
چون در دســتور کار قرارگاه عملیاتی 
کرونا است که از اقامت در این مراکز 

جلوگیری کند.
علی اصغر مونســان ـ وزیــر میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
ـ نیــز اعلام کرده که هتل ها، اماکن 
اقامتی و گردشــگری و بوم گردی ها 
پذیرش  حــق  نوروز  تعطیــلات  در 
تور بــدون کد مجــاز را ندارند و در 
صــورت پذیرش تورهــای غیرمجاز 
گردشــگری، بلافاصلــه آن مرکــز 

متخلف پلمب می شود.
معاون کل  ـ  ایرج حریرچی  همچنین 
وزارت بهداشــت ـ تاکید کرده است: 
اسکان مسافران نوروزی در پارک ها، 
مسافرتی  چادرهای  استقرار  مدارس، 
و مراکــز غیررســمی ماننــد منازل 

اجاره ای موقت ممنوع است.
ولــی تیموری ـ معاون گردشــگری 

ـ با شــرح نحوه اجرای ســفرهای 
نوروزی، از ابلاغ دستورالعمل اجرایی 
مدیریت این سفرها در بستری ایمن 
و مســؤولانه خبر داد و گفت: ســفر 
به طیف گســترده ای از شــهرها و 
روستاهای زرد، آبی و سفید با رعایت 
امکان پذیر  بهداشــتی  پروتکل های 

است.
او یادآور شد: سفر »به« و »از« حدود 
۴۰ شــهر نارنجی و قرمز محدودیت 
دارد. با این حال در این شهرها مراکز 
اقامتی دارای مجوز از وزارت میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
فعال هســتند و سفرهای ضروری و 
کاری به این شهرها از طریق وسایل 
حمل و نقل عمومی قابل انجام است.

معاون گردشــگری گفت: ستادهای 

در سطوح  ســفر  خدمات  هماهنگی 
ملی و استانی فعال شده اند و در طول 
تعطیلات نوروز به صورت شبانه روزی 
دســتورالعمل ها  درســت  اجرای  بر 
و خدمات رســانی مطلــوب و ایمن 
به مســافران و گردشــگران نظارت 

خواهند داشت.
تیموری با انتشار ویدئویی در فضای 
مجازی، با اشــاره بــه اظهارات ضد 
و نقیــض درباره ســفرهای نوروزی 
کــه به گفته او ســبب اذیت فعالان 
گردشگری شد، اظهار کرد: نزدیک به 
دو ماه موضوع سفرها در کمیته های 
بــا کرونا  داخلی ســتاد ملی مقابله 
مورد پیگیری قرار گرفت. به شــدت 
تــلاش می کنیــم در مقابل موضوع 
حفظ ســلامت هموطنان، معیشــت 

فعالان گردشــگری فراموش نشود. 
همین که وزیر بهداشت می گوید در 
دولت تنها این وزارتخانه درباره سفر 
تصمیم نمی گیرد، بیانگر این است که 
ما توانســتیم اعضای ستاد را متقاعد 
کنیم معیشــت فعالان گردشــگری 
قرار  تصمیم گیران  توجــه  مورد  باید 
گیرد، نشــاط مردم بایــد مورد توجه 
قرار بگیــرد. مصوبه ای گرفته شــد 
که قرار بود دســتورالعمل اجرایی آن 
در روزهای پایانی ســال که وضعیت 
کرونا در کشــور شــفاف تر می شود، 

ابلاغ و اجرایی شود.
البته همــه این هــا در حالی مطرح 
از تاکیدها  باز بســیاری  می شود که 
بر ســفر نرفتن و پرهیز از سفرهای 

غیرضروری است.

رییس ســتاد مرکزی هماهنگی خدمات 
ســفر گفت: سیاســت کلی این ســتاد 
برخلاف گذشته، تبلیغ و تشویق نکردن 
هموطنان به سفر است اما برای مدیریت 
بحران هــای احتمالی باید آمادگی کامل 

داشته باشیم تا غافلگیر نشویم.
به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی 
معاونت گردشگری، ولی تیموری در وبینار 
مدیران ۳۱ استان با تشریح روند فعالیت 
ســتادهای اجرایی خدمات سفر در نوروز 
۱۴۰۰ از ابلاغ دســتورالعمل هماهنگی 
اجرایی مدیریت و مســؤولیت پذیری  ـ 
در ســفرهای نوروزی در شــرایط کرونا 
خبــر داد و تاکید کــرد: ماموریت اصلی 
ســتادهای اجرایــی خدمات ســفر در 
تعطیــلات پیش  رو پیگیری و نظارت بر 

حسن اجرای مصوبات و دستورالعمل های 
ســتاد ملی کرونــا در زمینه ســفرهای 
ایمن و مســؤولانه اســت. او به تبیین 
شــرایط فعالیت و هماهنگــی در نوروز 
۱۴۰۰ پرداخت و افــزود: هدف از ابلاغ 
صورت گرفته هماهنگی در اجرای وظایف 
با  نوروزی  دستگاه های متولی سفرهای 
هدف مســؤولیت پذیری در شرایط کرونا 
به شــمار می آید.تیموری اظهار کرد: در 
چارچوب مصوبات ســتاد ملی مدیریت 
کرونــا، موظف هســتیم تمهیدات لازم 

را برای انجــام ســفرهای احتمالی در 
بســتری ایمن و مدیریت شده به عمل 
راســتا دســتگاه های  آوریم. در همین 
عضو ســتاد هماهنگی خدمات سفر باید 
آمادگی لازم را داشته باشند تا در صورت 
نیــاز، فرآیند خدمات رســانی به صورت 
روان و برنامه ریزی شــده انجــام پذیرد. 
معاون گردشــگری یادآور شــد: رعایت 
پروتکل های بهداشــتی، اطلاع رســانی 
سیاســت های اجرایی ستاد سفر، اجرای 
دقیــق وظایف هر دســتگاه به صورت 

مشــخص و نیــز فراهــم آوردن زمینه 
بهره مندی هموطنان از تعطیلات نوروز 
۱۴۰۰ و افزایش نشــاط مســؤولانه در 
جامعه ضمن جلوگیری از بازگشت روند 
صعودی بیماری از جمله شــاخصه های 
دستورالعمل هماهنگی، اجرایی مدیریت 
و مسؤولیت پذیری در سفرهای نوروزی 
در شرایط کرونا به شمار می آید.تیموری با 
بیان این که سیاست کلی ستاد سفر تبلیغ 
و تشویق نکردن هموطنان به سفر است، 
افزود: با وجود این رویکرد، از وظایف ذاتی 

دستگاه متولی ســفر این است که برای 
مدیریت بحران هــای احتمالی پیش رو 
آمادگی کامل داشــته باشد و در صورت 
بروز هرگونه اختلال در روند ســفرهای 
مسؤولانه احتمالی، در کنترل پیشامدها 
اهتمام کند و غافلگیر نشود.رییس ستاد 
مرکزی هماهنگی خدمات ســفر کشور 
تاکید کرد: ما در وزارت گردشــگری به 
عنوان عضوی از ستاد ملی مدیریت کرونا، 
بازویی برای اجرای صحیح مصوبات آن 
ستاد در زمینه مدیریت مسؤولانه سفر در 
شرایط کرونا هستیم تا ضمن حمایت از 
تمهیدات  گردشــگری،  صنعت  فعالان 
لازم را برای انجام سفرهای احتمالی در 
بســتری ایمن و به صورت مسؤولانه در 

نوروز ۱۴۰۰ فراهم آوریم.

معاون گردشگری تشریح کرد

شرایط اسکان نوروزی در شهرهای زرد و آبی

رییس ستاد مرکزی هماهنگی خدمات سفر:

تشویق به سفر نمی کنیم اما...


